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Montaža na prelomu

USODA ODVISNA OD NALOŽB
Zaradi vse bolj perečega problema pomanjkanja del in viška delovne sile 
iMP-jevi montažni dejavnosti smo se obrnili na sozdovega generalnega 

'Ptektoija Franceta Kumšeta s prošnjo, naj nam za Glasnik odgovori na 
Vnašanja, ki se nanašajo na to problematiko in na to, kakšen je izhod iz krize.

Po nekaj sestankih in pogovorih z direktorji montažnih ozdov o reševanju teh 
vPrašanj je nastal naslednji zapis s pogovora z njim:

Kako je z deli v montaži?
“To vprašanje je danes prisotno ob 

Vsakem srečanju s poslovnimi prijate
lj' s področja montažnih storitev, pa 
na) bo to znotraj Slovenije, v Za
zebli, Beogradu, Sarajevu, Skopju 
ali kjerkoli v Jugoslaviji.

Vsepovsod so prisotne znatne in
štalaterske kapacitete, ki so nastale 
v preteklem obdobju visoke konjuk- 
ture ob znatnih investicijskih vlaga
njih. Investicijska pogača, ki se iz leta 
v leto zmanjšuje, pa vnaša glad tako 
Ved vrste gradbenikov, kakor tudi 
Ved izvajalce instalacijskih del.

Mislim, da ni odveč, če prikažem 
razpoložljive kapacitete inštalaterjev 
Znotraj sistema IMP:

J XTozd Monterji Proizv. 
delavci

Režija
skupaj

Od tega 
režija v 
proizv.

Vsega

==
z.

: 0V 352 - 222 - 574

el
KM 178 - 81 - 259
MK- 164 - 98 - 262
KM 226 118 247 83 591
EM 34o - 131 - 471
EKO 66 74 72 83 212
Blisk lo6 55 91 31 252

MP 123 - 77 - 2oo

Skupaj: 1555 247 lo!9 152 2821

Iz tabele je razvidno, da je v mon
tažni dejavnosti zaposlenih 2821 de
lavcev (tu zaradi specifičnosti niso 
Sajeti proizvodni in montažni delavci 
“O Dvigalo). Nekateri ozdi imajo 
Poleg montaže tudi del proizvodnje 
(MM. EKO in Blisk). Čistih monter- 
lev je 1555 in pripadajočih 867 režij
skih delavcev, kar je skupaj 2422 de- 
lavcev znotraj IMP, ki se ukvarjajo 
s čisto montažo. Usoda le-teh je v ce
loti odvisna od investicijskih vlaganj.

Plan realizacije za leto 1988 vseh 
Vonterjev predvideva realizacijo v vi- 
Vi 139.758 milijonov dinarjev, plan 

sklenjenih pogodb za leto 1988 skupaj 
s Prenosom pa 184.348 milijonov di- 
narjev.

Prenos pogodb iz leta 1987 znaša le 
11-945 milijonov dinarjev. V prvih 
t*veh letošnjih mesecih je bilo sklenje- 
n'h za 12.221 milijonov dinarjev po
etih, kar je skupaj s prenosom 
z<*166 milijonov dinarjev pogodb. To 
Pomeni, daje potrebno v 10 mesecih 
pleniti še za 160.000 milijonov dinar- 
lev novih pogodb.

Z deli je letos najbolj zaseden Elek- 
'tokovinar Ptuj (22 odstotkov), naj
slabše pa Elektromonter (8 odstot
kov). Podatki so za prva dva meseca 
tega leta.«

Kje so vzroki za pomanjkanje del in 
oske delovne sile?

. “Že nekaj let se krči obseg investi- 
'jjskih vlaganj. Bili so časi, ko se je 
koraj 40 odstotkov narodnega do- 

“Odka vlagalo v razširjeno reproduk- 
V°. To je pogojevalo izredno ko- 
Junkturo, rast gradbenih in monter- 

J'h zmogljivosti, ter rast vsega ti- 
ega, kar je spremljalo intezivno in- 
e^ticijsko dejavnost.
Ludi precejšnja zadolževanja v tu- 

1,1 $o krepila pretirano investicijsko 
Potrošnjo v državi.

Pešanje gospodarske moči, ki se
.   i • i 'j_____.■ i • i i t ■ imaža v nelikvidnosti celih republik, 

P°)av številnih izgubarjev tudi v go- 
P°darsko trdnih regijah pa sta 

sk^no omei'la mo^nost' investicij
ah ,sk'h vlaganj. Prvi. ki so to začutili, so

1 gradbeniki in z njimi inštalaterji.

v sistemu IMP in je dobavitelj te 
opreme montažni konkurenci IMP-ja 
v Jugoslaviji. To je eden od vzrokov, 
ki zavira širjenje, oz. angažiranje 
montaže na področjih, kjer montažna 
konkurenca kupuje naše proizvode.

To sedaj v zaostrenih gospodarskih 
pogojih in v globokem znižanju inve
sticijskih vlaganj še mnogo bolj izra
zito omejuje prodor montaže na tista 
področja, kjer IMP-jeva proizvodnja 
ponuja svoj proizvodnji program. Ne
sporno pa je osnovni vzrok nezapo
slenosti v montaži v izrednem skrče
nju investicij.

IMP je prirejen za investicije več
jega formata, kjer niti mali niti srednji 
monterji niso kos nalogi. Kot tak je 
tudi dražji in v današnjih razmerah 
manj konkurenčen. Velikih investi
cijskih kompleksov - pa na tržišču 
danes skoraj ni ali pa so zelo redki. 
Potrebno je poseči po vsem tistem, 
kar tržišče nudi.

Veliko vlogo igrajo pri pridobiva
nju del reference in odnosi do investi
torjev. Dobro opravljen posel, ko
rekten odnos do naročnika, poslu za 
potrebe investitorja že ves čas utrju
jejo dobro sodelovanje in tudi dolgo
ročno navezanost naročnika na izva
jalca. Vsi tisti, ki so v preteklosti gojili 
take odnose do naročnikov, so vedno 
zaželjeni in deležni naročil. Spoštova
nje dogovorjenih rokov in ohranjanje 
kvalitete sta nepogrešljiv element pri 
odločanju o dodelitvi del.

Minili so časi, ko so investitorji 
trkali na vrata izvajalcev. Sedaj pa je 
nasprotno. Komercialne službe se 
morajo sedaj 200 do 300 odstotkov 
bolj angažirati.«
Inženiring - ali je ta dovolj učinkovit?

»Inženiring IMP-ja je nastal pred 
skoraj dve mi desetletji s ciljem, da se 
angažira na pridobivanju del v ino
zemstvu in da prevzema kompleksna 
dela znotraj meje Jugoslavije. Naj
večji vzpon je doživel pri izvajanju del 
v Iraku, kjer se je organizacijsko in 
kadrovsko razrastel do današnjih di
menzij.

Za ilustracijo navajam pregled iz
delanih nonudb v letu 1987 in v prvem 
četrt, er- leta 1988:

Tu se tudi pojavijo viški delovne sile. 
Pritisk v tej smeri se še naprej krepi.«

Alije pomanjkanje investicij vzrok 
za nezaposlenost v montaži?

Ne more biti vzrok za pomanjkanje 
del samo pomanjkanje investicij, pa 
tudi ne previsoke cene. - Kje so po
tem vzroki? So potem ti vzroki zno
traj IMP-ja? In kateri so ti vzroki, 
kako jih odpraviti oziroma, kaj sto
riti?

»IMP se je v desetletjih razrastel 
v montažnega velikana z dokaj solid
nim proizvodnim zaledjem, ki je slu
žilo in služi za napajanje montaže 
s številnimi proizvodi za kompletne 
funkcionalne sisteme. Proizvodnja je 
mnogokrat presegla potrebe montaže

Lokacija Izdelano Vrednost 
ponujenih del

Alžirija 12 ponudb US s 86,643.418,80
Avstrija 1 ponudba us 6 37.836,lo
Bolgarija 2 ponudbi us s 697-o54,3o
CSSR 1 ponudba us 8 2.467.371,30
DDR 13 ponudb us 8 49.&31.34o,6o
Irak 24 ponudb us 8 6o.o55.479,7o
Iran 1 ponudba us S 3.6o6.35o,lo
Jordanija 4 ponudbe us 8 49.059.176,90

Kuba 1 ponudba us 9 4.393.000,00

Lagos 1 ponudba us 8 2.130.190,00

Sudan 1 ponudba us S 3.930,00

SZ 19 ponudb us 8 127.948.214,30

Skupaj 80 ponudb us 8 386.295.562,00

Prvo trimesečje 1988

Lokacija Izdelano Vrednost 
ponujenih del

Alžirija 2 ponudbi us 8 6.331.979,90

Avstrija 2 ponudbi us $ I04.558,50

CSSR 1 ponudba us 8 364.41o.00

DDR 2 ponudbi us 4 2.192.4oo,oo
Irak 6 ponudb us $ 27.067.519,70

Jordanija 2 ponudbi us 8 14.774.662,90
Libija 1 ponudba us 8 753.757.9o
Madžarska 1 ponudba us 8 3.186.616,10
SZ 9 ponudb us 8 61.618.293,68
Turčija 1 ponudba us 8 944.922,70

Od izdelanih ponudb v letu 1987 
v znesku 386.295.562,00 ameriških 
dolarjev je pridobljenih komaj 10 od
stotkov del, kar je v mednarodnih 
razmerah normalen odstotek.

Inženiring se preusmerja od nude
nja kompleksnih instalacij na nudenje 
tehnologij, kar pomeni nudenje dolo
čene tehnologije z objektov in z vsemi 
instalacijami skupaj z opremo. To je 
sigurno največ, kar lahko inženiring 
da celotnemu sistemu IMP-ja. Za čim 
popolnejšo izpopolnitev v tej smeri 
bo potrebna še nadaljnja kadrovska 
in organizacijska preobrazba.«

Kako je s posli v tujini - pod kakš
nimi pogoji so sklenjeni, ali so plačilni 
pogoji prehuda obremenitev za mon
tažne ozde in za IMP nasploh?

»Razmere so se na svetovnem trgu 
v zadnjem času močno spremenile in 
sicer v naslednjih delih dajanja po
nudb: V zahodnem svetu potreb po 
izvajanju naših montažnih storitev ne 
računamo s pridobitvijo tovrstnih 
del. Vzhodno tržišče je še žejno to
vrstnih ponudb, vendar gre tu za 
kompleksno nudenje objektov s pri
padajočimi tehnologijami in z vsem 
ostalim. Tu je potrebno nastopati 
v inženiring ponudbi - to je z ude
ležbo tehnologov, gradbincev, inšta
laterjev. Tretji svet, ki je v velikih 
investicijskih vlaganjih, je prav tako 
žejen novih tehnologij poleg tega pa 
še znatne finančne podpore v obliki 
dolgoročnega kreditiranja.

Tu je Jugoslavija glede na svoje 
finančne možnosti v nezavidljivem 
položaju in se zelo težko samostojno 
vključuje v taka dela.

IMP prek Inženiringa pridobiva 
posamezna dela na ta način, da se 
vključuje kot izvajalec instalacijskih 
del v zahodni inženiring tistih firm, ki 
so sposobne zaokrožiti finančne kon
strukcije z državnimi krediti do na
ročnikov v tretjem svetu. Nastopanje 
na tržišču v tretjem svetu pa se iz leta 
v leto zožuje, ker so te države iz leta 
v leto bolj zadolžene in plačilno čeda
lje -<anj sposobne.«

' 'iv- -i se je mudila na uradnem 
ob... '..j delegacije Zisa, uradna izjava

je bila, da politični odnosi med drža
vama ostajajo še naprej dobri, vendar 
se je Irak distanciral od rednega pla
čevanja svojih obveznosti do države 
in posredno s tem tudi do plačil izvoz
nikom storitev in opreme. Kakšno je 
stališče IMP-ja glede tega, in kako bo 
to vplivalo na poslovanje IMP-ja 
z Irakom?

»Kar se tiče Iraka, moram reči, da 
so se pogoji plačevanja po začetku 
vojne iz leta v leto slabšali. Jugosla
vija je bila izvajalec številnih del, ki 
jih je bolj ali manj uspešno opravila. 
Tudi IMP je opravil za okoli 400 
milijonov dolarjev različnih del na 
številnih projektih v Iraku. Glede na 
velike stroške Iraka, kijih ima v zvezi

z vojskovanjem, je le ta najprej prešel 
na odlaganje plačil; v zadnjem času 
zahteva tudi kreditiranje. IMP ima 
sedaj v odloženih plačilih približno 25 
milijonov dolarjev, poleg tega pa je 
soudeležen na dveh novih projektih, 
pri katerih je 40 odstotno kreditira
nje, kar je približno 18 milijonov do
larjev. Obveznosti iz kreditiranja naj 
bi se pokrivale prek jugoslovanske 
banke za mednarodno ekonomsko 
sodelovanje na ta način, da bi bila 
kreditirana jugoslovanska oprema in 
materiali za ta dva objekta. Glede na 
finačno stanje v Jugsolaviji in likvid
nost številnih bank, ki so dolžne pri
spevati svoji delež pri JUBMES-u, se 
ta sredstva zelo počasi zbirajo, tako 
JUBMES ne pomeni trdne opore pri 
kreditiranju naših poslov.

Tu je eden od dvomljivih elemen
tov v izvajanju naših pogodbenih ob
veznosti, kjer se moramo kolikor je 
mogoče previdno poslovno obnašati. 
V Iraku smo v zaključni fazi pri celi 
vrsti objektov in v obračunavanju del 
z investitorjem. Brez spremembe 
v načinu obračunavanja storitev se na 
novih projektih na iraškem trgu ne 
moremo še naprej angažirati, po
sebno kar se tiče Iraka. Plačevanje je 
v celoti z nafto.«

Kako ocenjujete poslovanje IMP 
v lanskem letu in, kakšna so pričako
vanja glede na zaostrene razmere 
v gospodarstvu v letošnjem letu?

»IMP je poslovno leto 1987 v celoti 
pozitivno zaključil z izjemo idrijskega 
Tia, kjer je bila ob zaključnem računu 
izkazana izguba v višini 600 milijonov 
dinarjev.

Pričakovanja, predvsem kar za
deva montažno dejavnost, niso rož
nata, še posebno zato ne, ker je v ce
lotnem slovenskem in jugoslovan
skem gospodarstvu ostanek dohodka 
dokaj pičel, kar bo posledično delo
valo na zelo zmanjšano vlaganje 
v razširjeno reprodukcijo in druge 
investicijske naložbe. Ker IMP v 80 
odstotkih svojega delovanja živi od 
investicijskih vlaganj, lahko pričaku
jemo zelo težke razmere v poslovnem 
letu 1988. Proizvodni del sistema 
IMP bo moral iskati trg zunaj jugoslo
vanskih meja, montažni del IMP-ja 
pa iskati rešitev v samem sebi-delno 
s prestrukturiranjem v področje pro
izvodnje, z angažiranjem svojih 
zmogljivosti prek Inženiringa zunaj 
meja Jugoslavije, znotraj Jugoslavije 
pa sprejeti še ostrejši konkurenčni boj 
za pridobivanje dela.«

Marija Primc

Preberite:
»Hranilno kreditna služba je začela delovati s 1. aprilom. 

Vsak član bo podpisal pristopno izjavo, kjer bo zapisal, kolik
šen del svojega osebnega dohodka bo pustil na hranilni vlogi pri 
HKS. V prvi fazi bomo poslovali samo z vlogami na vpogled, 
vendar z vzpodbudnimi obrestnimi merami, ki bodo 95 od
stotne. Temeljne banke priznavajo 22 odstotne.

Prav tako načrtujemo tudi določen limit, do katerega bo 
možno stalno dvigovati denar. Če pa se varčevalec odloči za 
dvig nad tem limitom, pa ga bo moral en dan prej najaviti. To pa 
preprosto zato, ker je nujno, da se denar obrača, če hočemo 
priznavati tako visoke obresti. Vemo namreč, da gotovina ne 
prinaša ničesar.

pravi mag. Alojz Kosi v intervjuju »HOKUS 
POKUS« jugoslovanskega gospodarstva (str. 2)

Kako je plul in kje pristal IMP? (str. 5)

Zelena barva IMP-ja? (str. 4)
Kje sta trg in demokracija? se sprašuje dr. 

Miha Tomšič (str. 6)
Pazite na velikost transporta (str. 6)
Razpis Počitniške skupnosti (str. 8)

Kje smo? 
A nas ni?

Vprašanja v naslovu si nisem 
zastavil tja v tri dni. Osrednja me
dijska pozornost je sicer obrnjena 
v povsem drugo smer, vendar me 
to kot čistega marginalca ne sprav
lja s tira. Zame je pač v prej ome
njeni vlogi pomembno povsem ne
kaj drugega, kot to, s čim si razbija 
glave slovenska in jugoslovanska 
javnost. Čeprav tudi to, česar se 
lotevam v tem zapisu, ni povsem 
marginalna zadeva, še več, pred 
dobrim letom je bila osrednja me
dijska atrakcija energetika in z njo 
v zvezi ekologija namreč.

Pred kratkim sta bila v Poroče
valcu plasirana dva pomembna 
dokumenta in sicer (že jeseni) os
nutek zakona o energetskem go
spodarstvu in predlog smernic za 
spremembe in dopolnitve dolgo
ročnega in srednjeročnega plana 
Slovenije. Osnutek zakona je ak
tualen zaradi tega, ker ga je skupš
čina pred kratkim zavrnila. In 
v kakšni zvezi je to z našim siste
mom? Navidezno v nobeni! Ven
dar za dejavnost, s katero se uk
varja IMP, še kako pomembno. 
Sicer je sprejemljiva trditev, ki 
smo jo lahko pred kratkim pre
brali s strani predstavnikov IMP- 
ja, da »nas politika ne zanima, 
ampak pogoji za normalno gospo
darjenje«. Hkrati je razumljiva 
tudi trditev, da mora biti trg tisti, 
ki verificira naše izdelke. Sprejem
ljivo in razumljivo seveda, kljub 
vsemu pa se mi zdi, da mimo 
omenjenih dokumentov le ne mo
remo. Gre namreč za dokumenta, 
ki bi morala presekati s slovensko 
ekstenzivno naravnanostjo in uve
ljaviti kakovostne trende na po
dročju energetike. Prvi, torej za
kon, je te kakovostne dejavnike 
povsem prezrl, saj se ukvarja z or
ganizacijsko ravnijo urejanja od
nosov med političnim in energet
skim monopolom in odriva na 
stran uzakonitev ali bolje uveljavi
tev alternativnega energetskega 
koncepta, ki pa je za uveljavitev 
IMP-ja, ki je močan prav na tem 
področju, povsem nesprejemljiv. 
Zato bi človek le pričakoval neko
liko bolj aktivno vlogo IMP-ja 
prav na tem področju. Ta mora 
biti vsebinska in argumentirana.
V oči pa bode tudi pasivnost pri 
prej omenjenih smernicah, saj mi 
je povsem nerazumljivo, da si 
IMP ni uspel prav s svojim pro
gramom zagotoviti takšne pozi
cije, kot jo imata npr. Gorenje ali 
Iskra in delno tudi Institut Jožef 
Stefan. Namreč, glede na moč 
programa, s katerim razpola
gamo, bi si tudi status lahko izbo
rili. S tem seveda spet tvegam oči
tek, da gre za birokratsko verifika
cijo nekega programa, kipa IMP- 
ju, če ni tržen, ni potrebna. S tem 
morebitnim očitkom se seveda (če 
do njega pride) ne morem stri
njati. Poskusil ga bom apriori za
vrniti.

Trdim, da je posledica neuvelja- 
vitve IMP-jevega programa posle
dica nejavnomnenjske verifika
cije. Javno mnenje je tisto, ki ga je 
in ga IMP še zanemarja. Mislim 
pa, da sta zgoraj omenjena in ta 
zadnja še kako pomembni, pa tudi 
uzakonitev uveljavljanja varčnih 
energetskih programov še kako 
pomembni. Zavedati se je po
trebno, da bodo investicije za eko
loško sanacijo in energetsko 
varčne investicije obsegale okrog 
5 odstotkov vseh gospodarskih in
vesticij v obdobju do leta 2000. Ali 
se s tem ne moremo poistovetiti? 
In, da se na koncu povrnem še 
k trgu, tudi ta mora vedeti za naše 
kakovostne prednosti, kajti v Za
hodni Evropi postaja (ne)upošte- 
vanje zahtev varstva okolja s strani 
proizvajalcev izdelkov, omejitveni 
dejavnik trženja.

J. Votek
V._________ V
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Odtujevanje dohodka tako ali drugače

»Hokus pokus«
Pogoji gospodarjenja v Jugoslaviji so se v zadnjem obdobju zelo 

zaostrili. Dogovorna ekonomija, novi obračunski sistem, paket ukre
pov Zisa v lanskem novembru, nejasni pogoji gospodaijenja, neu
strezna devizna zakonodaja so spravili gospodarstvo na kolena. Vrhu
nec te brezglave administrativne evforije pa je bil dosežen s plačilom 
obveznosti v sklad za manj razvite in nerazvite republike in pokrajine. 
V bistvu je ta obveza spravila predvsem dobre gospodaije skorajda do 
bankrota. Kljub ustvaijeni akumulaciji so zaradi poravnave teh obvez
nosti morale najemati druge kredite za obratna sredstva. Kako se je 
v tej godlji togega birokratizma znašel IMP in kakšni so nekateri 
kazalci gospodaijenja v IMP-ju, smo se pogovaijali z mag. Alojzom 
Kosijem, direktoijem Interne banke.

Kakšna je ocena gospodaijenja 
IMP-ja v lanskem letu v primer
javi z letom 1986 in kaj pomenijo 
ti rezultati glede na sedanji polo
žaj našega gospodarstva ter 
krizo, v kateri se nahaja naša 
družba?

KOSI: »Za začetek bom nave
del nekaj podatkov. Celoten pri
hodek se je v primerjavi z letom
1986 povečal za 103 odstotke, 
medtem ko so porasla porabljena 
sredstva (predvsem materialni 
stroški in amortizacija) za 111 
odstotkov ter obveznosti iz do
hodka za skupne družbene po
trebe za 141 odstotkov. Zaradi 
tega se je povečal čisti dohodek 
samo za 80 odstotkov. In ker je 
porasla tudi razporeditev čistega 
dohodka za bruto osebne do
hodke in sklad skupne porabe za 
113 odstotkov, beležimo porast 
bruto akumulacije samo za 75 
odstotkov. Vsi navedeni porasti 
so računani iz nominalnih vred
nosti - torej brez izključitve 
vpliva inflacije. Bruto akumula
cija po zaključnem računu iz leta
1987 znaša 4,687.231.000 din, iz 
poslovnih sredstev pa smo morali 
leta 1987 združiti za razvoj gospo
darske infrastrukture in manj 
razvite republike in pokrajino 
Kosovo 5,077.126.000 dinarjev, 
kar pomeni, da odvajamo že aku
mulacijo prejšnjih let.

Nedvomno je največja obre
menitev sklada za manj razvite 
republike in pokrajino Kosovo, 
saj so te obveznosti porasle za 266 
odstotkov. V letu 1986 je bila 
naša obveza 790 milijonov dinar
jev, v lanskem letu pa že 2 mili
jardi 890 milijonov dinarjev. Te 
obveznosti predstavljajo že kar 
57 odstotkov (leta 196645 odstot
kov), ostalo pa so obveznosti za 
samoupravne interesne skupno
sti materialne dejavnosti (ener
getika, ceste, luke, nafta, plin, 
železnice itd.). Mesečna akonta
cija v sklad za nerazvite znaša 
v letošnjem letu 29 milijonov. 
Res je sicer, da podatki v letu 
1987 in letu 1986 niso povsem 
primerljivi zaradi novega obra
čunskega sistema, ki je v letu 
1987 izločil inflacijski dohodek, 
medtem, ko je ta v letu 1986 še 
prisoten. Vendar to ne spreminja 
realne slike leta 1987. Po novem 
obračunskem sistemu so ozdi iz 
sistema sozda IMP sicer na račun 
revalorizacije osnovnih obratnih 
sredstev, da so ta ohranila realno 
vrednost, povečali poslovni sklad 
za 47 milijard 622 milijonov di
narjev. vendar to ni nova akumu
lacija. Zaradi inflacije smo mo
rali povečati aktivo, s tem se je 
povečala tudi pasiva (v prejšnjih 
letih tudi poraba). Jasno je, da se 
je nominalno povečala, realno pa 
ni nič večja, ker so cene višje.

Seveda se plačevanje obvezno
sti za manj razvite odraža na dveh 
ravneh, na eni gre za obremeni
tev slovenskega družbenega pro
izvoda, na drugi pa gre za ra
zlično obremenitev posameznih 
delovnih organizacij, saj je tu vr
sta izjem. To pa je neposredno 
vplivalo na to. da je ta obveznost 
padla na manjše število delovnih 
organizacij. Če se bo to nadalje
valo, ne bomo imeli več realne 
akumulacije kot osnove za finan
ciranje nujno potrebnega raz
voja.

Kako pa se ta nedoslednost 
odraža znotraj IMP-ja?

KOSI: »Mi opažamo slabše re
zultate poslovanja v nekaterih or
ganizacijah, ker so se povečala 
porabljena sredstva. To je delno 
posledica novega obračunskega 
sistema, saj so se povečali materi
alni stroški in amortizacija (za
radi revalorizacije le teh). Sreču
jemo pa se še z enim problemom, 
ki se sicer v manjši meri odraža 
pri lanskoletnem poslovanju, 
močneje pa ga bodo občutili v le
tošnjem letu. Naša proizvodnja je

predelovalna, cene gotovih izdel
kov so zamrznjene, cene vhodnih 
materialov pa so se občutno po
večale. O posledicah je sedaj še 
težko govoriti. Po podatkih, s ka
terimi razpolagam, so gibanja 
cen surovin pri nas v obratnem 
sorazmerju s cenami na svetov
nem trgu. V letu 1986 so se cene 
surovin v primerjavi z letom 1985 
zmanjšale za 16. v letu 1987 pa 
glede na leto 1986 za 13 odstot
kov (podatki: poročilo o poslova
nju Jubmesa za leto 1987). Če se 
ozremo na ceno naših surovin, 
potem je vprašanje, kako konku
rirati na svetovnem trgu. Hkrati 
slišimo, da je pri cenah surovin 
slovensko gospodarstvo v podre
jenem položaju, saj naj bi bile za 
naše organizacije cene surovin 
višje, kot za predelovalce v dru
gih delih države.

Srečujemo se še z enim velikim 
problemom in sicer z neplačano 
realizacijo, ki je konec lanskega 
leta znašala 7 milijard 605 milijo
nov dinarjev. Leto pred tem pa le 
2 milijardi 899 milijonov, terjatve 
so se povečale za 162 odstotkov 
ob 107 odstotnem povečanju re
alizacije na domačem trgu. S tem 
se odtujuje dohodek pri teh viso
kih cenah denarja, če posledic 
zamujenih plačil ne moremo na
domestiti z izterjavo zamudnih 
obresti.

V nekoliko drugačnem polo
žaju bi veijetno morala biti mon
tažna dejavnost, ki se nepo
sredno s tovrstnimi problemi ne 
srečuje, so pa problemi pomanj
kanja dela.

KOSI: »Celovitejšo oceno
montažne dejavnosti bi sicer

»Idrijski Tio, ki je končal 
poslovno leto s 605 milijoni 
izgube, je le-to že pokril z in
flacijskim dohodkom. To po
meni, da so del sredstev, ki bi 
jih morali usmeriti v poslovni 
sklad, porabili za poravnavo 
izgube. Drugi del je bil porav
nan z delnimi nepovratnimi 
sredstvi, en del pa s povrat
nimi rezervnimi sredstvi, ki so 
jih zbrale delovne organiza
cije, namesto vplačila v sklad 
republiških in občinskih re
zerv. Povratna sredstva, ki so 
jih dobili, bodo vrnili po 6-tih 
letih, s tem, da se ta sredstva 
vsakoletno revalorizirajo za 
polovico od uradne revalori
zacijske stopnje.«

težko definiral. Res je, da vgra
juje gotove izdelke, katerih cene 
naj bi bile zamrznjene, vendar je 
pri tem še vrsta nestandardizira
nih izdelkov oziroma oprema, 
kjer je sicer vprašljiva stroga kon
trola cen. Toda tu se pojavlja 
povsem nov problem, ki je sicer 
normalen, gre za izredno zao
streno medsebojno konkurenco 
in zbiranje cen. Prisoten pa je vse 
večji pritisk na montažno dejav
nost, da kreditira svoja dela po 
nenormalnih pogojih (vrste kre
dita in neredne obrestne mere). 
To se odraža tudi pri združevanju 
kratkoročnih sredstev v Interni 
banki. Edini pomemben združe- 
valec iz montažne dejavnosti, je 
ostal le še Elektromonter. Gre za 
usmerjanje akumulacije v kredi
tiranje svojih del. Zaradi tega 
združevanje kratkoročnih sred
stev nominalno stagnira, dejan
ska vrednost združenih sredstev 
pa pada. Dobršen del teh kratko
ročno združenih sredstev (60-70 
odstotkov) je v tem trenutku na
menjenih za kreditiranje dinar
skih stroškov, ki jih organizacije 
imajo pri poslih v Iraku (dinarski 
del osebnega dohodka, davki, 
prispevki, fiksni stroški itd.)«

Omenili ste posle v Iraku, pod 
kakšnimi pogoji, mislim plačil

iet

jugoslovanskega gospodarstva l
nimi, mi poslujemo, oziroma iz
vajamo ta dela?

KOSI: »Posel v Iraku je bil 
v začetku za nas nekaj neobičaj
nega. Pri prvem projektu smo mi 
dobili precejšen predujem, poleg 
tega smo dobivali tudi ostala pla
čila v tranšah vnaprej. To po
meni, da nam ni bilo potrebno 
uporabljati lastnih obratnih sred
stev, ampak smo razpolagali 
z obratnimi sredstvi investitor
jev. S tem denarjem smo lahko 
kupovali tudi opremo, ki mo jo 
vgrajevali, oziroma, ki smo jo 
potrebovali kot osnovno sred
stvo. Z vstopom Iraka v vojno pa 
se je položaj spremenil, prišlo je 
do zamujanja plačil, ki so se odla
gala iz leta v leto. Na te odloge 
smo mi dobili dinarske kredite, 
(v začetku na celotno dinarsko 
protivrednost) ki pa so bili obra
čunani po takratnih tečajih do
larja. Dolar pa je takrat dosegel 
vrednost le 150 dinarjev. Z no
vimi deli se je ta problem še zao
stril, saj tekoče ne dobivamo de-

'mag. Alojz Kosi

narja, toliko kot bi ga potrebo
vali. Nejasno oziroma nerazre
šeno je tudi vprašanje kreditira
nja s strani Jugoslovanske banke 
za mednarodno sodelovanje 
(Jubmes). Banka se srečuje s pro
blemom združevanja sredstev. 
Čeprav ima pripravljen samou
pravni sporazum o združevanju 
sredstev temeljnih bank, kjer 
predlagajo 60 odstotno solidar
nostno združevanje sredstev. Te
meljne banka, zlasti ljubljanska 
temeljna banka pa se s tem ne 
strinjajo, hkrati pa se sklicuje, da 
teh sredstev ne bo združevala, 
dokler ne poravnajo vsi svojih 
obveznosti iz prejšnjih let. Po po
datkih Ljubljanske banke so se te 
neizpolnjene obveznosti v ob
dobju 1983-1986 nabrale v višini 
32 milijard dinarjev. Mi smo na 
primer v lanskem letu dobili odo
bren kredit za en projekt, vendar 
kredita nismo koristili, za letos 
pa še ni bilo odobreno podaljša
nje kredita. Drug problem je spet 
tečaj dolarja, ki je osnova za di
narsko kreditiranje.«

Likvidnost visi na nitki
Povrniva se nazaj, prosil bi 

vas, da poskušate osvetliti polo
žaj nekaterih delovnih organiza
cij znotraj IMP, zlasti Tia, ki je 
končal poslovno leto z izgubo in 
organizacij, v katerih se že nekaj 
časa srečujemo z likvidnostnimi 
problemi: Tena, Klimata, Klima 
montaže in Panonije, pa tudi 
Skipa.

KOSI: »Edina delovna organi
zacija, ki je lansko leto zaključila 
z izgubo, je idrijsko Tio. Del te 
izgube je že bil poravnan z infla
cijskim dohodkom, to pomeni, 
da so del revalorizacijskega do
hodka, ki bi ga morali usmeriti 
v svoj poslovni sklad, porabili za 
poravnavanje izgube. Drugi del 
pa je bil poravnan z nepovratnimi 
rezervnimi sredstvi, preostanek 
pa začasno pokrit s povratnimi 
rezervnimi sredstvi, ki bi jih de
lovne organizacije morale izpla
čati v občinske in republiške 
skupne rezerve. DO TIO Idrija je 
vrnila vse kratkoročne kredite, ki 
jih je imela najete v Interni banki. 
Povratna sredstva, ki so jih do
bili. pa bodo vrnili po 6 letih 
s tem, da se ta sredstva vsako
letno revalorizirajo za polovico 
od uradne revalorizacijske stop
nje. S tem so prišli do cenejših 
sredstev, prej so namreč plače
vali 100-odstotne revalorizacij

ske obresti in realne obresti. Mi
slim, da je njihov osnovni pro
blem poleg notranjih, velika iz
vozna usmerjenost, kjer se borijo 
z močno konkurenco in s pro
blemi na domačem trgu, ki pa 
sem jih že osvetlil (vhodne cene) 
in proizvodnja na dveh lokacijah. 
V prihodnje pa bodo v veliki meri 
prav zaradi tega odvisni od te
čajne politike.

Pri Tenu, ki je poslovno leto 
zaključil brez izgube, je problem, 
da že več let ne ustvarja nobene 
akumulacije, velike zaloge mate
riala, polizdelkov itd. Inflacijski 
dohodek, ki je bil v preteklosti 
ustvarjen, je bil porabljen, name
sto da bi povečali sklade. Pri Pa
noniji je še dodaten problem, ker 
gre za proizvodnjo, ki je sezon
skega značaja, ki pa veže velika 
obratna sredstva. Seveda sva spet 
pri problemu vhodnih in izhod
nih cen. Upajmo, da jim bodo 
novi programi popravili to odvis
nost.

Pri Klimatu je problem pro
daje. Enostavno so predragi. Šli 
so sicer v razvoj nekih novih iz
delkov in koristili sredstva iz raz
vojnega sklada, vendar, kako da
leč so prišli in kakšni so rezultati, 
ne bi vedel. Pri Elektromonterju, 
ki je še zmeraj velik združevalec 
kratkoročnih sredstev v Interni 
banki, se močno občuti pomanj
kanje del in bati se je zmanjševa
nja tega združevanja. Če bo pri
moran v večji meri kreditirati 
svoja dela, potem bo problema
tično tudi to kratkoročno združe
vanje in s tem nastane tudi pro
blem likvidnosti IMP. Namreč, 
prej so bili združevale! teh sred
stev izključno montažni ozdi, se
daj pa se že močno vključuje Iko. 
Sicer je Skip znotraj Ika nekoliko 
slabši, vendar njegovo poslova
nje v zadnjem obdobju ni proble
matično.«

Kapital in učinkovitost
V Interni banki je bilo veliko 

povedanega tako ali drugače. 
Vendar se mi zdi, da se moč 
sistema poleg ostalih integracij
skih funkcij, ki jih ima sozd, 
odraža tudi skozi kapitalno inte
gracijo, ki je ena od osnov za 
učinkovitost sistema kot celote.

KOSI: »Mislim, da se skozi 
delovanje Interne banke ta moč 
tudi odraža. Mi združujemo sred
stva na dveh ravneh in sicer dol
goročno in kratkoročno združe
vanje. O tem drugem sva nekaj že 
povedala, zato bom poskusil 
razčleniti prvo. Mi združujemo 
sredstva v rezervni sklad in sicer 
tozdi združujejo 20. enovite de
lovne organizacije pa 30 odstot
kov svojega rezervnega sklada. 
Ta sredstva se uporabljajo za da
janje sanacijskih kreditov. Kon
cem lanskega leta je bilo združe
nih 861 milijonov dinarjev teh 
sredstev, namensko izkoriščenih 
(za sanacijske kredite) pa je bilo 
422 milijonov dinarjev za nasled
nje delovne organizacije: Blisk. 
Eko, Dvigalo, Ten, Tio, Skip in 
Panonija. Razliko med združe
nimi sredstvi in dolgoročno upo
rabljenimi. uporablja Interna 
banka za vzdrževanje likvidno
sti.«

Že skoraj tri leta se ponovno 
združujejo sredstva za t. i. priori
tetne investicije v sistemu. Na 
kakšni osnovi se združujejo in 
kakšna je kakovost tako združe
nih sredstev in kaj pomenijo za 
posojilojemalca?

KOSI: »V zadnjih dveh letih 
prejšnjega srednjeročnega ob
dobja smo začeli ponovno zdru
ževati sredstva v poslovne na
mene. Združevanje je dolgo
ročno; 20 odstotkov neto poslov
nega sklada.

Ta sredstva so namenjena za 
večje naložbe, skupnega in pri
oritetnega pomena, za katere se 
odločajo tozdi ali pa delovne or
ganizacije. Možnost plasmaja je 
dvojen in sicer na dohodkovni in 
na kreditni osnovi. Mi se zavze
mamo za dohodkovni način, kajti 
to se organizaciji, ki investira, 
priznava kot lastna sredstva. Če 
pa najame kredit, se investitorju 
ta sredstva ne priznavajo kot 
lastna sredstva, čeprav smo jih 
sami zbrali. Moram reči, da orga
nizacije v glavnem združujejo 
sredstva na dohodkovni osnovi. 
Do konca lanskega leta je bilo

»Celoten prihodek seje v primerjavi z letom 1986 povečal za 
103 odstotke, čisti dohodek za 80, osebni dohodki pa so porasli 
za 127 odstotkov. Akumulacija seje zmanjšala za četrtino, tako 
da smo v bistvu morali poseči po 200 milijonih dinarjev akumu- 
ladje iz preteklih let. Če to podrobneje analiziramo, vidimo, da 
smo celotno akumulacijo odtujevali. Največja obremenitev so 
obveznosti za manj razvite in nerazvite republike in pokrajine, 
saj so tu obveznosti porasle za 265 odstotkov...

Srečujemo se še z enim načinom odtujevanja dohodka in sicer 
z neplačanimi obveznostmi, ki so konec leta znašala 7 milijard 
605 milijonov dinaijev, leto pred tem pa le 2 milijardi 899 
milijonov. Iz tega je razvidno, da so se teijatve povečale za 162 
odstotkov.«

N,
se

m<
tu
ce
vis
tel
ve
V|

jih
.pr
ka

zbranih 2 milijardi 490 milijonov 
dinarjev sredstev na dohodkovni 
osnovi. Na kreditni osnovi pa je 
bilo zbranih 516 milijonov dinar
jev, uporabljenih pa 400 milijo
nov dinarjev. Sredstva na dohod
kovni osnovi pa so bila plasirana 
za naslednje investitorje: v Avto
matiko milijardo 230 milijonov, 
LSNL 674, Montažno proizvod
njo Celje 364, Iso 148 in Marke
ting 36 milijonov dinarjev. Prej 
omenjeno razliko pri združenih 
sredstvih na kreditni osnovi pa se 
uporablja za kratkoročne kre
dite.«

Pri združevanju za naložbe je 
očitno določen interes, povsem 
drugače pa je z razvojnim skla
dom, čeprav bi morda pričako
vali obratno sorazmeije, glede na 
trende, ki se v družbi vse bolj 
uveljavljajo. Pa tudi razvoj je le 
eden od pogojev za vključevanje 
na zahtevna tržišča. Čemu je ta 
sklad »usahnil«?

KOSI: »Združenje v ta sklad se 
je začelo v lanskem letu. Združili 
smo 20 odstotkov obračunane 
amortizacije leta 1986 in 20 od
stotkov amortizacije za prvo če
trtletje lanskega leta. Naprej 
sredstev nismo združevali, če
prav bi jih po pravilniku morali, 
to pa zaradi tega, ker ni bilo 
zahtev. Nesmiselno bi bilo zahte
vati združevanje sredstev v In
terno banko, ko se po drugi strani 
organizacije borijo s svojo likvid
nostjo. Zbranih je bilo 590 milijo
nov, do konca leta pa porabljenih 
samo 200 milijonov v Klimatu. 
Kredit je bil odobren tudi tozdu 
LSNL in Telekomu, ki pa do 
konca lanskega leta tega nista 
koristila. Telekom je dobil 40 od
stotkov sredstev iz raziskovalne 
skupnosti, več jih pa ni mogel 
koristiti, ker zakon to prepre
čuje. Mi smo na zadnjem zboru 
sprejeli sklep, da se lahko sred
stva, združena v razvojnem 
skladu, uporabi tudi za kreditira
nje obratnih sredstev in se s tem 
sprostijo organizacijam njihova 
obratna sredstva za razvojne na
loge.«

Kakšna pa je cena tega kapi
tala?

KOSI: »Ker gre za razvojni 
sklad, je morda kdo pričakoval, 
da so to nepovratna sredstva, 
vendar tu le ne gre za temeljni 
razvoj, ampak aplikativnega, ka
terega rezultati se morajo izka
zati v novi tržni vrednosti razvi
tega izdelka. Ugodno pa je že to, 
da so ti krediti dolgoročni in se 
sproti plačujejo obresti z realno 
obrestno mero. ne pa revaloriza
cijske. Revalorizacijski del se po
stopno pripisuje h glavnici in se 
odplačuje v tistem obdobju, ko je 
treba kredit vrniti.«

Nepovratnih sredstev ni, ker se 
tudi za nepovratno združevanje 
nismo dogovorili.

Kako pa je s financiranjem 
npr. skupnega razvojnega pro
jekta na ravni celotnega IMP, ali 
je dopustna tudi ta možnost?

KOSI: »Takega zahtevka ali 
projekta ni bilo, vendar mislim, 
da bi za vsakim takim projektom 
morale stati temeljne ali delovne 
organizacije - združevalke sred
stev. Meni se zdi večji problem za 
nekoriščenje teh sredstev ta ne
stabilnost tudi na področju fi
nančne politike. Določeno boja
zen povzroča stalno spreminjanje 
obrestnih mer, ko se organizacije 
bojijo ali bodo sposobne vrniti 
sposojen denar. Prestrukturira
nja pa so potrebne organizacije, 
ki so danes na robu akumulativ- 
nosti, zato so tu potrebne druge 
rešitve.«

Kako je s kratkoročnimi kre
diti in kreditiranjem izvoza in pri
prava za izvoz?

KOSI: »Kratkoročno zdi1.
žena sredstva uporabljamo v p1Pre
vrsti za odkup menic organiza" *
- članic interne banke, da na1 i 
način dobijo likvidna sredstva " P 
svoj žiro račun. Mi organizacija' n 
pri odkupu nismo postavili noti e 
nega limita, važno je, da je izst1 e 
vitelj menice, kot tudi bani
- avalist soliden. Menice lahtPr 
avalirajo samo temeljne bank 1 
interne banka pa po pooblasti' 1 
temeljnih bank. S tem je poslov' Pc
nje z menicami postavljeno bc jP' 
strogo. V preteklosti so lah" <
bile celo temeljne organizacij
avalisti.

Kar pa se tiče kreditiranja "'zl 
voza, dajemo kredite za izvoz" a 
stimulacije, ki jih organizacije trc 
dobijo pravočasno plačanih, p[el 
nekaj nižji obrestni meri. KredM 
za pripravo izvoza in izvoz P 1 
zahtevamo od temeljnih bank, * ® 
imajo za to namenska sredstv*. 
tudi pri teh je nekoliko n$ n 
obrestna mera. Sicer pa je v tijj1- 
terni banki za kratkoročno kred a 
tiranje za vsako OZD - članic,1
postavljen limit, ki je določen n to
osnovi višine bruto osebnih d ^ 
hodkov z določeno korekcij1.1
kot je to izvoz.

Preostanek uporabljenih sre1118 
štev za kreditiranje znotraj 5 
stema odkupujemo menice dr' 
gih delovnih organizacij zunaj 
stema in s tem pridobivanj 
skupni dohodek v korist združr3 
valk sredstev.« ,P°

Kaj pa zagotavljanje obrati11 j*11 
sredstev za delovne organizacij6 ( 

KOSI: »V bistvu bi to morali08 
omeniti pri dolgoročnem združ'. 
vanju. Mi smo namreč v zadni 'Z( 
dveh letih precej poveČ"!c 
obrestne mere na pologe za ti 
plačilno dobo - daljšo od ene?8k 
leta.« ■r

OBRESTI HKS 95 odstotnj
V okviru Interne banke je $ 

čela s poslovanjem hranilno kr' 
ditna služba. Čeprav konkretiagl 
izkušenj še nimate, veijetno 'foj 
gre za novo kakovost poslovali; 
Interne banke.

KOSI: »Težko je sicer karkcVjt 
napovedati. Pravno smo vse ut1^ 
dili, temu primemo adaptiraj 
blagajno, poslovni odbor je tu1 ^ 
potrdil delovanje te službe, ki'na 
je začelo s 1. aprilom. Začeli srt 2a| 
z zaposlenimi v IB, v maju f 
bomo vključili delovno skupna ^ 
sozda z družbenim standardom1 ^ 
potem postopoma do konca p° „j| 
letja vse ostale organizacije v p1 
slovni zgradbi sozda vkljuti ng 
z Marketingom. Do konca p%]j 
letja bi bilo vključenih v H& Vn 
približno 500 članov. Vsak ti? So 
bo podpisal pristopno izjavo, kj1 tt)( 
bo zapisal kolikšen del osebne! ^ 
dohodka bo pustil na hran"1 
vlogi pri HKS. Mišljen je ne' slN 
osebni dohodek po odbitku d"1 ža 
kov in prispevkov in raznih krt j& 
ditnih obveznosti. V prvi ti ^ 
bomo poslovali samo z vloga6 pc 
na vpogled. Čeprav gre za ne'; Sp 
zana sredstva, jih bomo obrest p^ 
vali znatno višje kot v poslovi" S|, 
bankah. V mesecu aprilu bo zit ^ 
šala obrestna mera 95 odstotki 
seveda letna obrestna mera v p ^ 
slovnih bankah pa znaša 22 C ^ 
stoikov. V prvi fazi načrtuje!" y 
tudi limit 100.000 dinarjev. 1 pt 
katerega ne bo potrebno vnapr‘ te 
najaviti dviga, če se pa poj"' $a 
potreba po dvigu nad limitom,f ^ 
ga bo potrebno dan prej naj a'" Q| 
To pa predvsem zaradi tega -1 
bomo imeli čim manj neak"' ^
nega denarja, ki ne prinaša p.
hodka. Gotovina ne prinaša rti‘ S[] 
sar, zato mora biti denar v °j b;
toku, tudi zaradi tega, da lak' (j( 
varčevalcem priznavamo tako’ n. 
šoke obresti. Ti
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Po dopustih nameravamo za
jeti tudi ostale delovne organiza
cije v Ljubljani in zunaj Ljub
ljane. V teh organizacijah bomo 
0rganizirali področne blagajne, 
k' bodo poslovale pod določe- 
nimi pogoji.«

,a ^°va matematika 
ji Se ni obnesla! 
o . Na nek način ste izrazili strinja- 
i- "je z novim obračunskim siste- 
la vendar opazno, da so tudi
0 tu možne manipulacije, če ne 

cC*° večje, kot so bile prej, od- 
''isno pač od spretnosti izvedbe

•t manipulacij? Kako naj si člo- 
d Vek ustvari nek realen vpogled 
9 v ta »hokus pokus«?
2 .. KOSI: »Jasno je, da je v pogo- 

i|n tako visoke inflacije, moralo 
-Priti do tega, da se izloča tisto, 
kar ni dohodek, da se ne bi trošilo 

idl* česar ni in da bi se ohranila 
pf realna vrednost družbenih sred- 

iza(stev. Na koncu pa je prišlo do 
ia1 tega (seveda zaradi pogojev go- 

sP°daijenja), da se je skoraj vse 
:jja< ^naličilo. Obračunski sistem se 
l0biPela po želji, tako kot si kdo 
zst^ekaj želi, tako prikaže. Zato 
ant klavci to težko razumejo, kot 
a lit Pravijo, »je izguba, ni izgube«. 
:nk; 'sti, ki tega ne zasleduje, ne 
isti! aiore razumeti. Pri obračunu je 
lovi P°trebno revalorizirati porabo 

bc Materiala, amortizacijo, gotove 
aht lzdelke in stroške. Če je sedaj 
;acij fgotovljena izguba, lahko reva

lorizacijske stroške storniraš in 
ja tegobo poravnaš. Skratka delaš, 
ozf kar hočeš, čeprav je bilo prej to 
je tP0vsem drugače zamišljeno. Ver- 
i, pletr>o je to posledica bojazni, da 
edi' k*1 preveč organizacij poslovalo 
z (z 'zgubami, oziroma imele nepo
ln favnane izgube, tako pa je spet 
stv* eden od nesmislov, ki pospešuje 
nižj '"flacijo. Okrog revalorizacije 
v 1( Poslovnega sklada bi rekel samo, 
red da so tudi tu nelogičnosti, saj je 
mit Pil za revalorizacijo določen fak
in (,tor 158, zadolženi pa so plačevali
1 d' najvišjo obrestno mero 145 od- 
cjjlSt°tkov, povprečna v letu 1987 pa

Je znašala 105 odstotkov. Skratka 
>re‘ u$trezna pot, da dobri pridejo 
ij s 'Ped slabe.«
dr>' Kaj pa solidarnost nasploh?
ajs KOSI: »Pokojni Beno Zupan- 
an^Čjo je približno takole definiral, 
uži^3 nekdo samo daje tistemu, ki 

Pomoč potrebuje, ampak da 
itiii"tora ta, ki dobiva, razumeti ti- 
cij«stega, ki daje, da mu mora nekaj 
al?ostati za nadaljni razvoj.
-už‘. Kompleten razvoj (kadrovski, 
Jnj’ |Zobraževalni, zdravstvo, kultura 
cd |'d.) je imperativ današnjega časa 
i ot,n ne pomeni lagodje tistim, ki 
ne£ $krbe zanj, ampak pomeni za njih 

drugačen način dela in angažira 
Intenzivnejši način razmišljanja 

itn1 s'cer ob manjšem fizičnem na- 
i ziP°ru. Zakaj potem zavist?«

^Ekonomske zakonitosti 
”„ b' oklestile tudi IMP 

Kaj pa uveljavitev trga?
KOSI: »Če bi dopustili uvelja- 

uriv'tev tržnih zakonitosti, bi to vse- 
•rS kakor pomenilo realno ceno vseh 
tlllfaktorjev gospodarjenja, vendar 

kjbil verjetno prizadet kakšen od 
S(I naših tozdov ali delovnih organi-

Devizna zakonodaja prav tako 
‘tomi naš gospodarski sistem. 

Kako vpliva na poslovanje izvoz
nikov?

KOSI: »Na področju deviz
nega poslovanja smo bili že zelo

a (
'n>.m'
po

o P1
uti

M °uzu delovanja trga in realnemu 
m Vrednotenju tečaja. Namreč prej

50 se organizacije povezovale 
nied seboj odvisno od potreb.
»šticunga« med uradnim in sivim 

net 'e^ajem se je zmanjševala. V bi- 
S[vu bi mi morali opredeliti in 
Ugotoviti kolikšen delež morajo 
IZvozniki odvajati za pokrivanje 
skupnih in splošnih družbenih 
Potreb, ostalo pa prepustiti go- 
sPodarstvu. Sedaj smo ta odnos 
Povsem podrli, seveda v korist 
slabih oziorma ne dovolj proiza- 
dovnih. Prehod na ta nov izredno 

, p fog sistem je bil za IMP izredno 
nud, zlasti zaradi odloženih plačil 

, fa investicijska dela v tujini, 
d ^ letu 1986 smo imeli prijavljenih 

Precej uvoznih zaključkov, po- 
'em pa je temeljna banka, ko 
sama ni bila devizno likvidna, 

lVii Postavila pogoj, da bo plačevala 
, d °bveznosti do tujine samo na os- 
j.,ii ffovi deviznih prilivov. Najprej je 
ji b'lo to v višini 60 odstotkov, nato 

nj(i Pa polovica vrednosti priliva. Mi 
0\ fftio takrat ostali dolžni tujim do- 

3jjV baviteljem približno 2 milijona 
0f dolarjev, ki smo jih uspeli porav

nati šele pred enim mesecem. 
trenutno nimamo nobene večje

»Pri montažni dejavnosti je 
opazen nov problem, namreč 
izreden pritisk na kreditiranje 
del pod neugodnimi pogoji. 
To se odraža tudi pri združe
vanju kratkoročnih sredstev 
v Interni banki, kjer so bili 
glavni združevala ravno mon
tažne organizacije. Edina or
ganizacija, ki še združuje krat
koročna sredstva, je Elektro- 
monter. V kolikor pa bo tudi 
Elektromonter prisiljen 
v večji meri kreditirati svoja 
dela in s tem postane proble
matično kratkoročno združe
vanje, potem je tudi prisotna 
nevarnost nelikvidnosti IMP- 
ja.«

devizne obveznosti razen za kre
dit IFC za tozd LSNL.«

Kako pa je z notranjim trgom 
deviz v IMP-ju?

KOSI: »V IMP-ju je še zmeraj 
povezovanje uvoznikov z izvoz
niki, sicer manj na klasičnem 
uvozu in izvozu, katerega posle
dica so prilivi in odlivi deviznih 
sredstev, ampak več na področju 
kooperacij. Prisotno je odstopa
nje deviznih pravic, seveda po 
določeni ceni. Do sedaj je bila ta 
interna stimulcija za odstop pra-

Krožki in produktivnost

vic 80 odstotkov vrednosti, ven
dar smo jo že spustili na 60 in 
verjetno se bo še znižala.«

Dotakniva se še enega pro
blema in sicer obračanja družbe
nega kapitala. Prevladuje na
mreč ocena, da je to obračanje 
prepočasno. Kako ga vi ocenju
jete znotraj IMP-ja?

KOSI: »Letni koeficient obrat
nih sredstev se je povečal od 2.50 
na 3.60 od tega pri repromateri- 
alu od 3.50 na 4.99, pri polizdel
kih od 47.20 na 70.65, nedovr
šene proizvodnje od 15.40 na 
31.37. Koeficient obračanja ce
lotnih poslovnih sredstev se je 
povečal od 1.40 na 1.52. Seveda 
pa ta ugotovitev ne velja za vse 
ozde. Izboljševanje koeficienta 
obračanja pomeni ob istem ob
segu poslovanja manjša potreba 
po tujih sredstvih (kreditih), ka
terih cena danes ni več zanemar
ljiva.«

Kaj pa podpora novim delov
nim organizacijam?

KOSI: »O eni ideji je bilo go
vora, vendar je pri tem ostalo, 
mislim pa, če bi sprejeli odločitev 
za ustanovitev takšne organiza
cije, bi takšen projekt vsekakor 
podprli, vendar pod določenimi 
pogoji.«

J. Votek

Brez podpore vodstva 
ni sprostitve »ventilov«
Pri izboljšanju proizvodnje se pa le nekaj premika, posebno, če bi 

sodili po tem, kaj seje dogajalo 10. marca v Telekomu in Avtomatiki. 
V teh dveh delovnih organizacijah je Zavod za produktivnost dela 
pripravil uvodni predavanji kot napotili, o delovanju krožkov za 
izboljšanje proizvodnje. Odgovora, ali se bodo v omenjenih organiza
cijah odločili za to obliko ali ne, še nimamo, vendar se mi zdi koristno 
že to, da je v neko organizacijo prodrla ta informacija. Sicer pa je 
metoda doživela svojo popolno potrditev že v neštetih delovnih 
organizacijah po Slovenji.

Namen krožkov je ustvariti de
lovne oblike, v katerih delavci 
kljub tehnološki togosti tekočih 
procesov, po svojih sposobnostih 
in nagnjenostih do določene pro
blematike, lahko brez formalnih 
zadržkov ustvarjalno sodelujejo 
v oblikovanju delovnega pro
cesa, organizaciji dela, izboljše
vanju izdelkov itd.

Glede organizacije sta strokov
njakinji priporočili formalno do
ločitev prostovoljne oblike delav
cev za reševanje proizvodnih pro
blemov. Vendar je jasno, da kro
žek ne zamenjuje obstoječe 
redne organizacije ali delitve dela 
in odgovornosti. Krožki za izbolj
šanje proizvodnje so lahko bodisi 
delovna metoda povezovanja de
lavcev, ali pa eden od okvirov 
množične inovativne dejavnosti. 
Dejavnost je vezana na koordina
cijski odbor za krožke v delovnih 
organizacijah, na organe in od
delke, ki skrbijo za razvoj ali na 
oddelke za planiranje tekočih 
proizvodnih procesov.

Koordinacijski odbor za po
speševanje krožkov je stalno telo 
za pospeševanje dejavnosti krož
kov. To nalogo lahko opravlja 
kolegij ali druga organizirana 
skupina v delovni organizaciji. 
Pogoj za uspešno delo krožkov 
pa je podpora vodstvenih in stro
kovnih struktur celotnemu pro
gramu dela krožkov.

Pomembna je vloga pospeše
valcev, ki so glavni organizatorji 
dejavnosti krožkov in vsestranski 
pomočnik krožkom. Delo pospe
ševalca opravlja kot del svoje 
redne zadolžitve. Pomembno pa 
je to delo v pripravljalni fazi, ko 
posreduje informacije, usmerja, 
izobražuje, usposablja in uskla
juje dejavnost, kakor tudi kas
neje, ko spremlja delo krožkov za 
izboljšanje proizvodnje v delovni 
organizaciji. Krožki delujejo na 
sestankih, kjer je jasno definiran 
pristop k reševanju problemov. 
Ta ima več faz: od jasne opredeli
tve problema, postavitve cilja, 
možne rešitve, izbora najprimer
nejše rešitve, izbora in analize 
podatkov za utemeljitev rešitve, 
ocene primernosti rešitve, obli
kovanja predloga rešitve, do 
predstavitve predloga rešitve 
vodstvu.

Deblokada
Delo v krožkih zadovoljuje vr

sto socialnih potreb in interesov 
posameznika. Z aktivnim delom 
in sodelovanjem v krožku na si
stematičen in organiziran način

namreč delavec vpliva na vrsto 
neurejenih ali nedosledno ureje
nih elementov organiziranosti 
dela ter načina in pogojev dela. 
Tovrstna oblika pomeni obliko 
stalnega usposabljanja ob delu 
s poglabljanjem praktičnih znanj. 
Sodelovanje je ob skupni delovni 
problematiki in ne zgolj ob pro
blematiki, ki izhaja iz osebnih 
interesov posameznikov. Motivi
ranje ni usmerjeno zgolj na posa
meznika in izkoriščanje njegovih 
moči in sposobnosti v smislu »na
redi čim več, naredi tem bolje in 
s čim več zadovoljstva«, ampak 
na vzpodbujanje aktivnega sode
lovanja in medsebojne pomoči iz 
skupne potrebe po uspešnejšem 
gospodarjenju.

Bistveni pogoj za motivacijo 
dela krožka je uresničevanje 
predlaganih rešitev. Kakršna koli 
blokada izredno neugodno vpliva 
na delo krožka. Motiviranost za 
vključevanje v krožke in za delo 
v njih izhaja iz dela samega, iz 
počutja pri delu in kritičnosti do 
dela, iz priznavanja prizadevanj 
in rezultatov tega dela.

Izredno pomembno je tudi 
merjenje rezultatov dela.

Tako to deluje v grobih obrisih 
drugod. Po zagotovilih predstav
nic zavoda za produktivnost dela 
je delo krožkov za izboljšanje 
produktivnosti izredno uspešno, 
še posebej v organizacijah, kjer je 
vodstvo povsem sprejelo in pod
prlo to akcijo. Za primer so na
vedle Unior iz Zreč, kjer je direk
tor delovne organizacije redno 
prisoten na vseh sestankih krož
kov.

Pri nas smo zaenkrat pristali 
pri uvodni informaciji, upamo 
pa, da bo prišlo do konkretnih 
rezultatov vsaj v organizacijah 
z bolj demokratičnim in odprtim 
načinom vodenja.

J. Votek

-------------------------------------- \

Glasnik je tudi vaš 
časopis!
Sodelujte!
Telefon uredništva:
(061) 321-043

V____________________v

Pogodba s Carrierjem zaživela

Strokovnjaki v ZDA
O pogodbi IMP-ja z ameriškim Carrieijem smo že pisali. Kolo časa 

pa se vrti naprej. V tem času seje mudila skupina Itakovih strokovnja
kov v ZDA v Zaragozi na sedežu te nadnacionalne družbe.

V decembru lanskega leta so se 
odpravili na to štirinajstdnevno 
romanje v deželo poslovnih izzi
vov inž. Janez Martini, vodja teh
nične kontrole, inž. Boštjan Če- 
grlin iz konstrukcije, Bojan inž. 
Zmuc iz tehnologije in tehnični 
direktor Zoran Planinc. Skupaj 
z Itakovo skupino je prišel 
v ZDA tudi Ulli Kaiser iz Carri- 
erja Europa, ki je s strani Carri- 
erja zadolžen za prenos tehnolo
gije. »Ko smo prišli v Zaracuso, 
se je začelo konkretno delo. 
V firmi so nam določili osebo, ki 
je bila zadolžena za komunika
cijo z našo skupino in z oddelki, 
s katerimi smo se morali sezna
niti. Tom Capelleti je bil zadol
žen za organizacijo sestankov,« 
nam je povedal Zoran Planinc.

Sicer pa je bila celotna ekskur
zija razdeljena v dva dela. Naj
prej so na sedežu firme prevzeli 
in se seznanili s konstrukcijsko in 
tehnološko dokumentacijo. 
Druga postaja pa je bil Monter- 
rey v Mehiki, kjer so si ogledali 
proizvodnjo podobnih absorbcij- 
skih hladilnih naprav, kot jih 
bodo izdelovali v Itaku. »Naš de
lovni dan se je začel ob 8. uri in je 
trajal do 17. ure kot je to v navadi 
za vse režijske delavce, medtem, 
ko proizvodni začenjajo ob 7. uri 
in delajo do 16. Vmes smo imeli 
eno uro časa za kosilo. Drugače 
pa je bila organizacija dela 
izredno natančno opredeljena in 
smo se je tudi držali. V bistvu 
smo delali na obdelavi dokumen
tacije in bili na predavanjih o te
oriji absorbcijskih hladilnih na
prav. Jasno je, da se v firmi ni 
moč sprehajati kar tako, tak zna
čilen oddelek je za proizvodnjo 
softvvare.«

V Itaku so prepričani, da po-

Rižanski vodovod

sebnih problemov z osvojitvijo 
tehnologije ne bi smeli imeti, vse
kakor pričakujejo od izdelka, ki 
je tehnološko izredno zahteven, 
določene koristi v tehnološkem 
smislu, pa tudi v smislu prestruk
turiranja proizvodnje na višjo ra
ven. »Mi se zavedamo zahtevno
sti te proizvodnje, hkrati pa sem 
prepričan, da je ekipa dovolj ka
kovostna, da bomo speljali za
dano nalogo brez problemov na 
vseh ravneh. Seveda pa bodo 
v skladu z načrtom dela, ki smo si 
ga zadali, potrebne določene 
spremembe na področju doku
mentacije, tehnologije in organi
zacije,« razmišlja Zoran Planinc.

Presek priprav
Do sedaj so uspeli skorajda 

v celoti pripraviti konstrukcijsko 
dokumentacijo. Začeli so že 
s konstrukcijo notranjosti ab- 
sorbcijskega hladilnega agregata. 
Skratka, pričakovati je, da bodo 
do prvega jumja povsem priprav
ljeni za proizvodnjo. Kar se teh
nologije tiče, bodo nabavili 
opremo za kontrolo, vakuumske 
črpalke, mastni spektometer za

končno kontrolo tesnosti zvarov. 
Določena dela pa bodo opravljali 
kooperanti, kajti naložba v nove 
stroje ne bi bila povsem gospo
darna. Pri iskanju kooperantov 
so se odločili za ostro selekcijo. 
Kar pa se organizacije tiče, bo 
potrebno nekatere zadeve v pro
izvodnji spremeniti in jih doreči, 
čeprav se verjetno ameriškemu 
modelu ne bo dalo povsem pribli
žati. Na vprašanje, kako je z ma
teriali, nam je Zoran Planinc od
govoril, da večjih problemov ni, 
ker jih večino z zadovoljivo kako
vostjo dobijo na domačem trgu, 
razen ene vrste cevi. Prav tako se 
bodo pri materialih držali strogih 
kriterijev kakovosti, kajti sama 
sestava agregata je takšna, da ga 
po sestavi ni moč razdreti. 
Skratka vsi vitalni deli v notra

njosti agregata morajo delovati 
brezhibno.

»Če se za primerjavo ozrem še 
v Mehiko, kjer smo videli eno od 
proizvodnih hal, lahko rečem, da 
v tej tovarni organizacija ni več 
na tako visoki ravni, kot v ZDA. 
Prisotno je že nekaj improviza
cije, vendar osnovna značilnost 
te tovarne je, da se ne glede na 
okoliščine drži rokov. Letno pa 
izdelajo med 40-50 agregatov.«

J. V.

»Pot v svet neizprosnega businessa je bila polna pričakovanj, vendar, 
ko smo izstopili iz letala in prišli v tovarno, so se ta pričakovanja obrnila 
na glavo. Zaragusa je izredno raztegnjeno z nizkimi zgradbami pozi
dano mesto, ki ima milijon prebivalcev. Močno razvita je industrija 
z več nadnacionalnimi družbami, med njimi je tudi Carrier s 7000 
zaposlenimi v Zaragozi. Mi smo bili izredno presenečeni nad spreje
mom, saj so proti našim pričakovanjem to izredno odprti ljudje, ki ti 
nudijo pomoč na vsakem koraku. Čeprav je življenje organizirano na 
izredno visoki ravni, pa osebnega stika ni težko vzpostaviti. Glede na 
raztegnjenost, morda bi celo dejal razmetanost mesta me je izredno 
presenetila čistoča, ki pa je povezana verjetno s standardom. Sicer pa 
smo se srečali s povsem drugačnim nasiljem, to je nasilje reklame, kije 
prisotna na vsakem koraku - še posebej v medijih, zlasti na televiziji. 
Čeprav je denar prva in edina predpostavka, pa je kljub vsemu ta 
medsebojni odnos izredno dober. Seveda pa je neko celovito oceno ali 
vtis težko podati, ker se mi primerjava ne zdi možna.«

Primorska ne bo žejna
Dasiravno v investicijski suši naši Ovejevci delajo trenutno na 

največjem gradbišču na obalnem območju - to je na 5.200 kilometrov 
dolgem Rižanskem vodovodu, ki poteka od vodarne Rižarne do 
razdelilnega jaška v Bertokih, kjer polagajo cevi s premerom 1.400 
milimetrov in montirajo opremo v jaških. Poleg tega pa so morali 
opraviti nekatere prestavitve trase obstoječega vodovoda.

Polaganje cevi

Tu je IMP-jeva le montaža, 
medtem ko je material investitor
jev. OV bo opravil na tem grad
bišču polovico vseh del, drugo 
polovico pa bo opravila maribor
ska Hidromontaža.

Na tem odseku Rižanskega vo
dovoda so začeli naši monterji 
delati v začetku letošnjega febru
arja, dela pa nameravajo zaklju
čiti v predvidenem roku - to je 
konec maja. Ker je rok gradnje 
zelo kratek, delajo tudi v podalj
šanem delovnem času in to po 11 
ur dnevno.

Na gradbišču je povprečno 35 
naših monterjev. Vodja montaže 
sta Franc Knez in Tomo Lovren
čič, vodilni monterji pa Stanko 
Pančur, Anton Šporar, pa Janez 
Igličar.

Vrednost del, ki jih bodo Ove
jevci opravili na tem delu Rižan
skega vodovoda, znaša okoli 500 
milijonov dinarjev.

Na gradbišču delajo poleg 
IMP-jevcev še Hidromontaža, 
koprski Stavbenik in še trije po
dizvajalci gradbenih del.

Rado Sluga, član nadzorne 
skupine je pohvalil delo IMP- 
jevih monterjev in povedal, da 
delajo prevezave in prestavitve 
obstoječega litoželeznega cevo

voda s premerom 500 milime
trov, ki oskrbuje celotno ob
močje koprske občine, v nočnem 
času zaradi nemotene oskrbe 
z vodo celotnega mesta Koper, 
njegove okolice, pri čemer upo
števajo, da mora biti nemoteno 
oskrbovana z vodo tudi indu
strija. Do konca marca so nare
dili pet prestavitev - le-te trajajo 
po 12 ur in več. Ena od prestavi
tev je trajala na primer od četrtka

Varilci

od 17. ure neprekinjeno do petka 
do 15. ure. Jekleni cevovod s pre
merom 1420 milimetrov polagata

dve skupini monterjev. V za
četku so gradbeniki in monterji 
z deli nekoliko zamujali rok, ven
dar so potem osnovni in oprav
ljeni plan presegli. Če bodo vre
menske razmere ugodne, ni bo
jazni, da ne bi bil objekt končan 
v predvidenem roku.

V drugi fazi - le-te se bodo 
lotili takoj, ko bodo zagotovljena 
finančna sredstva, je predvidena 
izgradnja cevovoda od razdelil
nega jaška Bertoki do rezervo
arja v Semedeli v dolžini 6500 
metrov. Za to fazo je že izdelana 
projektna dokumentacija.

M. P.

Sindikalna
priznanja

Mestni svet Zveze sindikatov 
Ljubljana vsako leto ob 27. juliju 
- dnevu samoupravljalcev Jugo
slavije podeljuje posameznikom, 
delovnim skupinam in organiza
cijam, ki so s svojim delom in 
zgledom v daljšem obdobju po
membno prispevali k učinkovito
sti samoupravljanja v lastni sre
dini pa tudi zunaj nje, priznanja. 
Letos bo za posebne uspehe pri 
razvijanju in krepitvi uresničeva
nja samoupravljanja v praksi po
delil pet nagrad in deset priznanj.

Kandidate za nagrade in priz
nanja lahko predlagajo osnovne 
organizacije Zveze sindikatov 
Ljubljana, samoupravni organi 
v organizacijah združenega dela, 
druge družbenopolitične organ- 
zacije, družbene organizacije ali 
strokovna društva.

Predlog za nagrade in prizna
nja je treba poslati do 22. aprila 
letos na Mestni svet Zveze sindi
katov Ljubljana, Kopitarjeva 
4 Komisiji za oblikovanja in priz
nanja - za podelitev nagrad in 
priznanj za izjemne dosežke pri 
razvijanju in krepitvi samouprav
ljanja.

Vse podrobne informacije 
v zvezi z nagradami in priznanji je 
mogoče dobiti v tajništvu mest
nega sveta Zveze sindikatov 
Ljubljana, telefon 216-280 ali 
216-255.
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Čistilna naprava v Ptuju Štipendiranje

Zelena barva IMP-ja na 
površju!

IMP je pridobil posel pri rekonstrukciji ptujske čistilne naprave.
Na domačem trgu se je IMP doslej pojavljal z nekaterimi redkimi 

izjemami predvsem na področju instalacij. Ob tem pa ima dolgoletne 
izkušnje pri gradnji kompletnih objektov v tujini. Neposreden nastop 
pri tej čistilni napravi pomeni uveljavitev celovitega tržnega nastopa in 
s tem preskok v nov kvaliteten razred, z druge strani pa je to nujnost za 
pridobivanje poslov tudi na domačem trgu.

Sozd IMP ima v svoji program
ski orientaciji zapisano usmeritev 
»prodajo sistemov« in tudi s tega 
zornega kota pomeni pridobitev 
posla na rekonstrukciji ptujske 
čistilne naprave realizacijo ciljev 
prestrukturiranja celotnega po
slovnega sistema IMP 

Čistilne naprave komunalnega 
značaja so tako kompleksni ob-

bioplina in sicer ne samo za gretje 
gnilišč, ampak še za proizvodnjo 
električne energije s plinskimi ge
neratorji. Znano je, da so vse tri 
prej omenjene naprave refe
renčni objekti IMP-ja, in da je to 
poleg najugodnejših pogojev za 
izvedbo sanacije bistveno prispe
valo k izbiri našega inženiringa 
kot najugodnejšega ponudnika.

Podpis pogodbe

jekti, da poleg obstoječih stro
kovnjakov in proizvodnih kapa
citet IMP-ja (od projektantov, 
monterjev do proizvodnih to
varn) zahtevajo tudi angažiranje 
širokega kroga kvalitetnih po
slovnih partnerjev za izdelavo 
ključne tehnološke opreme in iz
vedbo zelo zahtevnih gradbenih 
del.

V Sloveniji obstojita v zvezi 
s čistilnimi napravami dva kon
cepta oziroma dva tipa zgrajenih 
naprav in sicer tip z aerobno sta
bilizacijo in tip z anaerobno stabi
lizacijo. Praksa kaže na to, da 
delujejo predvsem naprave dru
gega tipa, pri čemer ni zanemar
ljivo dejstvo, da je pri tem tipu 
tudi manjša potrošnja energije. 
Za najboljše naprave v Sloveniji 
se smatrajo domžalska, kranjska 
in škofjeloška komunalna čistilna 
naprava. Vse tri delujejo na os
novi anaerobne stabilizacije blata 
v gniliščih. Z drugimi besedami 
gre za naprave, ki so zelo učinko
vite, tako v smislu čiščenja voda, 
stabilizacije blata, izkoriščanjae

Čistilna naprava, ki je bila pred 
desetletjem zgrajena na Ptuju, je 
temeljila na principu aerobne sta
bilizacije blata in so jo skušali že 
dvakrat sanirati 0 istim princi
pom. Ker jim to ni uspelo, se je 
investitor odločil za iskanje reši
tev po obeh principih delovanja. 
Na osnovi stališč strokovnih ko
misij, ki so pregledale na razpis 
pridobljene idejne rešitve, se je 
investitor odločil za rekonstruk
cijo na podlagi idejnih rešitev, ki 
jih je posredoval IMP Inženiring.

Tako je bila 31. marca letos 
podpisana glavna pogodba za re
konstrukcijo objekta čistilne na
prave mesta Ptuj med KGP Ptuj 
tozd Vodovod in kanalizacija in 
sozdom IMP tozd Inženiring.

Predmet pogodbe je izdelava 
tehnične dokumentacije (projekt 
za pridobitev gradbenega dovo
ljenja in projekt za izvedbo), iz
vedba gradbeno obrtniških del, 
izvedba instalacijskih del, nabava 
in vgradnja opreme, šolanje ka
drov in preizkusno obdobje do

pridobitve uporabnega dovolje
nja.

Vrednost pogodbenih del je 
znašala na dan 1. novembra 1987 
4.537.334.631 dinarjev. Ta po
godbena cena se bo revalorizirala 
na osnovi predvidene dinamike 
del in dejanskih sprememb cen, 
ki se ugotavljajo z ustreznimi 
urednimi publikacijami.

Pogodbeni rok za izdelavo teh
nične dokumentacije je do junija 
letos, za izvedbo sanacije do ju
nija prihodnjega leta, rok za po- 
skušno obratovanje pa je do pri
dobitve uporabnega dovoljenja.

Pri tej zadevi je razviden po
memben dosežek IMP-jevega In
ženiringa, ki zahteva tudi vnaprej 
skrajno profesionalno delo za 
uspešno izpolnitev pogodbenih 
obveznosti, s tem pa tudi pridobi
tev ene od ključnih referenc na 
tem področju. Referenca ima 
zelo velik pomen, tudi za naroč
nika del - to je KGP Ptuj, ki s tem 
projektom prevzema veliko druž
beno odgovornost pred ptujskimi 
občani.

Ko smo vprašali namestnika 
predsednika izvršnega sveta 
skupščine občine Ptuj Stanka 
Brodnjaka, kakšen je pomen in 
namen rekonstrukcije te čistilne 
naprave, je povedal, da čistilna 
naprava predvsem pomeni razre
šitev dolgoročnega problema 
ekološke narave, po drugi strani 
pa pomeni rekonstrukcijo čistilne 
naprave, saniranje investicije, ki 
ni doživela svojega namena 
v tem, da bi opravila funkcijo, za 
katero je bila zgrajena.

»Čistilna naprava pomeni po
leg čiščenja komunalnih odplak 
tudi dokončno čiščenje industrij
skih odplak po prečiščevanju pri 
posameznih večjih ozdih. Na 
drugi strani pa pomeni ta rekon
strukcija čistilne naprave tudi ob
veznost za ozde, ki prečiščevanja 
v svojih industrijskih obratih še 
ne opravljajo v celoti, da to store 
v času rekonstrukcije centralne 
čistilne naprave.

Družbenopolitična skupnost je 
svoj delež pri rekonstrukciji či
stilne naprave zagotovila s sred
stvi povečane kanalščine. Vo
dimo pa še dogovore z območno 
vodno skupnostjo okoli vodnega 
denarja pri rekonstrukciji čistilne 
naprave, saj smo prepričani, da 
mora biti čistost naravnih vodo
tokov poleg vseh ostalih predv
sem skrb vodarjev.«

Marija Primc

Projektno vodenje

Ekonomske celote
Slovenjekonjiški Iso si je letošnje planske dokumente zastavil 

nekoliko drugače kot v prejšnjih letih, saj plani proizvodnje in prodaje 
slonijo na projektni organizacijski zasnovi, kar pomeni, da je vsak 
program zase popolna ekonomska celota. »Smo v fazi,« je dejal Isov 
direktor Alojz Kračun, »ko smo zastavili tržne in proizvodne planske 
cilje po osnovnih projektih.«

Zamisel projektnega vodenja 
te delovne organizacije je v os
novi dvojna:

1. ugotavljanje ekonomskih 
parametrov vsakega proizvoda 
oziroma projekta,

2. odvisnost kadrovskega po
tenciala - tako razvojno projek
tivnega, prodajnega in proizvod
nega za ekonomski efekt vsakega 
projekta zase.

V prvi fazi so organizirali sek
tor komerciale tako, da so vsi 
štirje vodje projektov direktno 
zadolženi za realizacijo posamez
nega programa - konkretno 
opredeljenega s planskimi števil
kami (to je finančno opredeljen).

Predvidevajo še organiziranje 
trdne povezave s proizvodnjo, 
kar pa je seveda odvisno od pre
hodnih elementov - to je od trž
nega plasmana. »Smatramo,« je 
dejal Kračun, »da je projektni 
pristop večje motiviranje vseh 
odgovornih zanj.

Tako smo formirali za nas v bi
stvu dva relativno nova projekta
in sicer nizkonapetostna avto
matska stikala, za katera je os
nova dolgoročno podpisana po
godba z našim kooperantom 
Emom Ohrid, ki nam daje os
novo bistveno spremenjenega

načina trženja in proizvodnje. 
V letošnjem tretjem četrtletju bo 
stekla redna montažna linija za 
omenjena stikala. Iz tega pro
grama si v delovni organizaciji 
obetamo največje dohodkovne 
efekte.«

»Pri tem pa ne gre brez proble
mov,« je potarnal direktor, »kajti 
proizvodnja tega izdelka je zelo 
zahtevna, saj gre za visoko profe
sionalni proizvod, ki po končni 
namembnosti ne sme vsebovati 
kakršne koli tehnološke ali proiz
vodne napake.«

V programu srednjefrekvenč- 
nih indukcijskih peči je bilo 
v Glasniku že precej napisanega. 
Naj še povemo, da je program 
tehnološko in proizvodno osvo
jen do te faze, da je zahodno 
nemški partner BBC angažiral 
delovno organizacijo Iso kot soiz- 
vajalko na skupnem projektu na 
kamniškem Titanu. Ta posel bo 
tudi odločilen za trdnejše nadalj
nje sodelovanje. Problem pri tem 
programu je edinole investicijska 
nesposobnost jugoslovanske in
dustrije. »Upamo,« se tolaži di
rektor Isa, »da bo naš jugoslo
vanski zakonodajalec sprevidel, 
da samo z novimi in boljšimi teh
nologijami lahko dosegamo tudi

nove vrednosti - to je, da bo vsaj 
delno sprostil možnosti za inve
stiranje in s tem seveda tudi naše 
večje trženje.«

Ostala dva programa - to je 
področje nizke in srednje napeto
sti ter visoko in nizko napetostne 
kompenzacije sta sicer Isova kla
sična in redna programa, ki mu 
letno prinašata približno 70 od
stotkov realizacije, pa sta v svo
jem nadaljnjem razvoju v veliki 
meri odvisna tudi od tega, 
kakšno elektroenergetiko želi 
sozd IMP ali specializirano in do
hodkovno zanimivo, ali pa neo
predeljeno in razdrobljeno tako 
v okviru proizvodnje in vlaganja 
v razvoj. »Svetla točka je spozna
nje vodstev Tena energetike, Isa 
in sozda IMP,« prepričano nada
ljuje Isov direktor, »da na tak 
način s konkuriranjem na trgu ne 
bomo mogli več ustvarjati pri
mernih poslovnih rezultatov. 
Menim in tudi stališče naših sa
moupravnih organov je. da je 
nujno potrebno Ten in Iso usme
riti vsako v svoje področje dela 
brez prekrivanja na trgu. Za take 
usmeritve obstajajo nekatere 
možnosti, ne da bi komurkoli 
omejevali njegov življenjski pro
stor. Idej in realnih možnosti za 
vzpostavitev takšnega stanja je 
ob primerni pomoči sozda IMP 
dovolj. Potrebna je le velika 
mera medsebojnega zaupanja in 
dovolj čvrstih stališč, ki bodo za
gotavljala uspeh.«

Marija Primc

Drsimo navzdol
O kadrovski politiki tako ali drugače, smo prelili že veliko črnila. 

Tokrat ponovno odpiramo področje, ki smo ga v vsej tej obilni pisariji 
zaobšli, namreč štipendiranje. Problem, o katerem se je težko razpi
sati, če ne razpolagaš z ustreznimi podatki, ali še bolje, ko so ti 
dostopni v kadrovskih službah posameznih organizacij.

Tokrat smo dali pod drobno
gled skupni razpis kadrovskih šti
pendij za naslednje šolsko leto in 
izbrskali podatek, da delovne or
ganizacije v sozdu IMP razpisu
jejo okrog 290 kadrovskih štipen
dij na vseh ravneh izobraževanja 
od II. do VII. zahtevnostne stop
nje, kar je skoraj 100 manj kot 
v lanskem letu, ko je bilo razpisa
nih okrog 380 štipendij. Na II. 
zahtevnostni stopnji je razpisanih 
14 štipendij, od teh kar 10 v Li
varju. V lanskem letu so bile le 3. 
Enako število, 3 štipendije, na 
tretji zahtevnostni stopnji, so bile 
razpisane lansko in letošnje leto. 
Največji osip je opazen na IV. 
stopnji, letos je razpisanih 180, 
v lanskem letu pa 269 štipendij. 
Težko je sicer narediti podrob
nejšo primerjavo med delovnimi 
organizacijami, kaj so razpisale 
v lanskem in kaj v letošnjem letu. 
Toda osip pri razpisu na IV. zah
tevnostni stopnji le kaže dolo
čeno stagnacijo posameznih de
javnosti (montažnih, delno tudi 
proizvodnih).

Hkrati je moč ugotoviti še eno 
lastnost pri tem razpisu. Štipen
dije razpisujejo organizacije, ki 
so v bistvu odrezane od zaledja 
z delovno silo (Montaža Koper, 
O V in delno že tudi Livar). 
V Ivančni gorici morda tega ne bi 
pričakovali, vendar je že lokacija

te delovne organizacije taka, da 
imajo mladi iz teh krajev glede na 
»dostopnost delovnih mest« 
možnosti večje izbire. Medtem 
ko je v Elektromonterju in Klima 
montaži tako majhen razpis ver
jetno posledica ali odraz realnega 
zmanjšanja povpraševanja po 
storitvah teh delovnih organiza
cij. Povsem druga slika, ali dru
gačno izhodišče pa je verjetno 
v štajerskem in pomurskem 
koncu, kjer je delovna sila, vsaj 
tovrstna, še zmeraj na razpolago 
in za njeno zaposlovanje niso po
trebna posebna materialna vlaga
nja (štipendiranje), oz. je to po
trebno v znatno manjši meri. Bi
stveni premik, oziroma delno na
zadovanje je opaziti na V. stop
nji, saj je razpisanih 21 štipendij, 
lansko leto pa jih je bilo 30. Po
dobno je tudi s VI. stopnjo, letos 
je razpisanih 21, lansko leto pa 28 
štipendij. Edino rast smo zabele
žili, ki pa je komaj opazna, le na 
VIL stopnji, saj je letos razpisa
nih 52 štipendij, lansko leto pa jih 
je bilo 48.

Kadrovske štipendije seveda 
niso kakšen realen odraz nekega 
stanja, kljub vsemu pa bi lahko 
rekli, da nekih bistvenih premi
kov zaenkrat ni opaziti, kajti 
zmanjšanje potreb po t. i. kvalifi
cirani delovni sili ni odraz nekih 
kakovostnejših premikov znotraj

Hišne toplotne postaje

sistema kot takega. Prej bi si up«* 1 2 ** . 
trditi, da je to bolj posledica j* 
prej omenjenih trditev. Nenazad' 6 
nje to dokazuje stagnacija pri raZ' P 
pisovanju štipendij na višji oz ® 
zahtevnejši ravni izobraževanja 
To, da se vrtimo že drugo leto pa P 
istih številkah, pa ni zgolj nak' u 
ljučje, ampak posledica tega, d> P 
se še zmeraj ne zavedamo zaO' 
strenih razmer na trgu zlasti vi v 
soko kvalificirane delovne sile. li

Če bi grobo ocenili, verjetfl1 
z razpisanimi štipendijami fl‘ 
bomo pokrili fluktuacije tovrs1 ~ 
nega kadra, gledano na ravni si ® 
stema. Sicer pa je za letošnji razi Q 
značilno, da tudi tokrat organiz* s 
cije skupnega pomena niso razp1 t\ 
šale nobene štipendije. Še efl,: A 
zanimivost je morda: Projektivt z 
biro kljub veliki fluktuaciji ni ra* z 
pisal nobene štipendije, kot da fl‘ c 
bi imeli nobene perspektive. N« ' 
koliko presenetljivo je majhri . 
število razpisanih štipendij v ne 1' 
katerih organizacijah, ki so p8' ji 
radne. Še zlasti zato, ker le gre z* ° 
organizacije z visoko tehnok P 
gijo. Vprašanje pa je, če bodo te 1 
tehnologiji z obstoječo kadro' v 
sko sestavo, ki jo v statistiki izka r 
zujejo kot visoko usposobljeno P 
ko pa si to podrobneje ogledaš, H z 
ugotoviš, da gre pretežno za viš a 
ješolsko izobražen kader. (Vze F 
mimo kot primer Avtomatiko t: 
kjer bodo naslednjih 5 let potre P 
bovali le 2 diplomirana inženirja j1 
morda pa bi potrebovali že 2 dok' ‘ 
torja znanosti.) z

J. Votel d 
n

__________________________ „ v
n
Š
b

Patentna zaščita
Na energetskem področju je narejen nov premik. V Itaku so razvili 

hišno toplotno postajo, ki je namenjena za centralno gretje zasebnih 
hiš in etažnih stanovanj na daljinsko ogrevanje.

Razvoj te postaje se je začel 
v lanskem letu na pobudo Marke
tinga. Ta je namreč ugotovil, da 
so tovrstne postaje, glede na za
stavljeno energetsko politiko Za
hodne Nemčije izredno zanimive 
za ta trg. Kot pravita tehnični 
direktor Itaka Zoran Planinc in 
vodja razvoja inž. Milan Kobal, 
so pri teh postajah vgradili že 
obstoječo opremo, ki jo izdeluje 
delovna organizacija Iko. Kako
vosten premik pa je v tem, da jim 
je vse to uspelo funkcionalno 
med seboj povezati. Uspeh je 
tudi v tem, da te postaje zavze
majo izredno majhen prostor in 
imajo vgrajene izmenjevalce to
plote, regulacijske mehanizme, 
obtočne črpalke in ekspan 
zijske posode. Postaje so razvili 
v treh osnovnih variantah in sicer 
prototipna izvedba je bila pri
pravljena samo za ogrevanje sta
novanj, naslednja varianta ima že 
vgrajeno pretočno gretje sani-

Avtomatika

tame vode in v tretji je vgrajen 
akumulator za toplo vodo, ki za
gotavlja stalno toplo vodo. Po
staje zavzemajo minimalni pro
stor in jih je možno namestiti 
vsepovsod v stanovanju.

Do sedaj so postaje funkci
onalno preizkusili na strojni fa
kulteti v Ljubljani, kjer so bili 
izmerjeni vsi parametri pri drsnih 
režimih daljšega ogrevanja. Ne
kaj teh toplotnih postaj imajo 
vgrajenih v Bečeju in Subotici, 
kjer so vzbudile izredno zanima
nje.

V Nemčiji pa je postaja na pre
izkusu na toplotnem institutu 
v Hanovru. Če bo na tem insti
tutu prestala vse teste, je s tem že 
zagotovljena pot na to izredno 
zahtevno tržišče. Na ugoden od
ziv je naletel ta izdelek tudi v so
sednji Avstriji, vendar je tu tr
žišče še v fazi obdelave.

Že prej omenjeni preizkusi in 
rezultati na naših institucijah in

ugodno ocene v Nemčiji so ji. č 
vodili k temu, da so postajo m o' 
delno zaščitili pri nas, teče pa V c
postopek za tovrstno zaščit v
v ZRN. Če bodo rezultati razi " 
skave trga v Avstriji ugodni, s< 
bodo odločili za zaščito v AV' 
strni.

Če postavimo postajo pod 
drobnogled, je iz tehničnih po; 
datkov razvidno, da so močne o£
25 do 36 kW, da grejejo stanova jj 
nje pri režimu od 70-90 stopinj £ 
pri daljinskem dovodu toplote od 
75 -130 stopinj Celzija. Prav take 
enostavna je priključitev postaje j" 
enostavno pa je tudi njeno delo 
vanje.

Skratka, spet smo pri izdelku ^ 
ki je še kako pomemben tako pa s 
racionalni rabi energije, kot tud 
v ekološkem smislu, vendar j1 | 
sedaj vprašanje, kako se bo širša 
skupnost obnašala ali bolje kake 
se bo obnašal toplarniški sistem d< 
ko bo potrebno omogočiti po ir 
trošnikom toplote priključitev m m 
toplarniški sistem. ki

J hiJ. Votek p
v
d,

Pogoni za lopute in pipe
V Avtomatikinem razvoju so na osnovi izdelkov tujih proizvajalcev razvili 

industrijski pogon za lopute in krogelne pipe. To sta prva pogona iz novega 
programa (osvajanja) industrijskih pogonov in se uporabljata za krmiljenje 
armatur na sistemih z diferenčnim tlakom medija do 16 barov in s premerom 
cevi do 300 milimetrov.

Pogon doseže naslednje karakteri
stike: vrtilni moment 560 Nm in izva
jalni čas 12 sekund pri četrtinskem 
obratu. Uporabljati jih je mogoče pri 
vseh tehnikah zapiranja (procesna 
tehnika, energetika, vodovodne in
stalacije itd.)

Sedaj sta izdelana dva enaka proto

tipa, ki sta na testiranju pod obreme
nitvami (del testiranja bodo opravili 
na Avtomatiki glede na možnosti la
boratorija, ostalo testiranje pa bodo 
opravile inštitucije, s katerimi Avto
matika stalno sodeluje pri podobnih 
atestih - to so IKM Iskra, IMK Ljub
ljana, Turbo Inštitut). Omenjeni iz-

Delo na razvoju

delek, pri katerem so od ideje 4° 
prototipa potrebovali približno 4 me' 
sece, je šel po novi poti osvajanj* 
izdelkov - to je po principu projektni 
skupine, kar pomeni, da so pri vsel 
fazah od ideje, izdelave, prototipa i* 
naprej do serijske proizvodnje (nje* 
začetek predvidevajo junija letos) de 
lali skupaj razvijalec, konstrukte! 
tehnolog in vodja skupine kot koord' 
nator del. Pri teh delih so bili odpra' 
ljeni vsi možni zastoji, faze dela pa s* 
bile opravljene v pravilnem vrstne!* 
redu. Tak način dela, so povedal’ 
v Avtomatikinem razvoju, se je dosld 
pokazalo, da je uspešen, saj je o* 
izdelave dokumentacije pa do fizični 
izdelave prototipa preteklo le 6 teč 
nov, sicer pa bi lahko preteklo tu p®1 
leta in več.

Izdelek je narejen samo iz dom* 
čega materiala. Okoli 20 odstotku' 
vrednosti izdelka so kooperacijski 
usluge (notranje okolje).

Pri izdelavi razvojno konstrukcij' 
ske dokumentacije so v precejšif 
meri uporabili novo računalnišk1’ 
opremo s programi A UTO CAP 
LOTUS in z drugimi progami.

Prvi kupec pogonov bo Liv*1 
v Ivančni gorici, ki tovrstne pogon( 
sedaj uvaža.

Kot so povedali v Avtomatiki, n8 
meravajo na ta način delati tudi v 
hodnje posebno pri tistih izdelkih, ’ 
so tržno zanimivi in jih je treba čin’’ 
prej ponuditi trgu. p
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poslovno poročilo

Kako je plul in kje pristal IMP?
upal Novi obračunski sistem, kije stopil v veljavo v začetku leta 1987, se 
a i' j* izkazal kot še en strel v prazno naše vlade. S starim obračunom so 
zad' “ile seveda precejšnje težave, saj je v razmerah inflacije prihajalo do 
raZ' Prelivanja premoženja v dohodek na račun podvrednotene amortiza- 
oz c'je in neupoštevanja cene financiranja poslovanja z lastnimi sredstvi, 

nja Namesto, da bi popravili očitne napake, pa smo z novim popolnoma 
) pr Porušili ne le primerljivost rezultatov, temveč tudi realnost izkazanega 
iak' Uspeha, hkrati pa je očitno, da je novi sistem znatno vplival na 
, d> Pospešitev inflacije v letu 1987.
1 . Glavne rezultate poslovanja tabeli (vse vrednosti so v milijar- 
i v v 1987 letu za sozd IMP kot ce- dah din): 
le' '°to bomo prikazali v naslednji

1987 % let.plana 1987/1986
193. 1 110 203
70.2 101 190
22.4 108 224
38. 7 113 227
1.7 118 92
7.8 61 100
2.4 24 44

25. 1 99 166
8295 97 97

294268 117 222

etfl(
flf

vrst Celotni prihodek 
,j si B0HODEK
raZi obveznosti iz dohodka

OSEBNI DOHODKI 
SkUPNA PORABA 

iZP ^KUMULACIJA-BRUTO 
en' ^kUMULACIJA-NETO 

tiVf zALOGE—POVPREČNE 
rai' ^posleni-pov. štev.
afl' Cl.STI OD NA DEL.

jhnf . Kot je razvidno iz gornje tabele 
ne Jo v strukturi razporejanja celot- 
pa nega prihodka in dohodka prišlo 

e Z- do precejšnjih premikov glede na 
0l<r Planirana razmerja, prav tako pa 
a te1 'udi glede na doseženo strukturo 
rov v letu 1986. Znatno hitreje od 
zka rasti celotnega prihodka so se 
;no Povečala porabljena sredstva, 
š, li Zato je dohodek relativno in re- 
viš alno bistveno manjši kot leto po- 
/ze Prej. Gotovo je, da je vzroke za 
iko 'aka gibanja potrebno iskati 
»tre- Predvsem v metodoloških spre- 
irja Jtiembah pri sestavi bilanc za leto 
lok 1987. Zaradi njih se je dohodek 

z(nanjšal za več kot 15 milijard 
jtek dinarjev. Rast vhodnih in izhod

ih cen je bila v lanskem letu 
—- v povprečju usklajena, po

membne spremembe v našo 
Škodo pa so nastopile ob novem
brski zamrznitvi.

Edini pozitivni učinek novega 
obračunskega sistema je revalori- 
zpcija amortizacije, ki je omogo- 

jit ^la realno rast amortizacijskih

stroškov in tako ohranjanje vred
nosti našega premoženja.

Obveznosti iz dohodka so rasle 
bistveno hitreje kot sam doho
dek. Zlasti to velja za davke in 
prispevke za invalidsko in pokoj
ninsko zavarovanje in za druž
bene dejavnosti, pa tudi vse 
ostale obveznosti niso dosti zao
stajale. To je povzročilo, daje del 
dohodka, ki je ostal IMP-ju za 
delitev najmanjši doslej, in to 
kljub uradno razglašeni politiki 
razbremenjevanja gospodarstva.

Osebni dohodki v lanskem letu 
niso »ujeli« inflacije, saj so se 
realno zmanjšali za 4 odstotke. 
Kljub temu pa je očitno, da je 
njihova višina predvsem rezultat 
delovanja efektov trga delovne 
sile, kajti oblikovali so se predv
sem na račun znižanja dela do
hodka za akumulacijo. Ta je 
ostala nominalno na ravni leta 
1986, ob doseženi inflaciji pa to 
pomeni komaj slabo polovico de
narja, ki smo ga za akumulacijo

namenili v letu 1986. Če pa upo
števamo še dajatve, ki smo jih 
dolžni plačati na račun akumula
cije, pa ugotovimo, da nam za 
razširitev materialne osnove dela 
ni ostalo skoraj nič. Mnoge orga
nizacije v IMP so, zlasti zaradi 
nerazumljivega načina ugotavlja
nja obveznosti za nerazvite, pla
čale celo nekajkrat več obvezno
sti iz poslovnega sklada kot so 
razporedile čistega dohodka 
v poslovni sklad. To pomeni, da 
so se morale dodatno zadolžiti za 
poravnavo teh obveznosti. Sku
paj je IMP samo za nerazvite 
izločil več kot 2.7 milijarde (no
vih) dinarjev, kar je štirikrat več 
kot leto poprej. Če so tako visoke 
obveznosti vseh vrst še morda 
sprejemljive v razmerah ugodne 
konjunkture, pa v sedanji krizi in 
ob upadanju prodaje postajajo 
vse bolj nevzdržne.

Glede na taka gibanja v formi
ranju in delitvi dohodka je ra
zumljivo, da se je poslovna uspeš
nost, merjena s kazalci rentabil
nosti in donosnosti (akumulativ- 
nosti), v letu 1987 zmanjšala in to 
skoraj za polovico. Tudi produk
tivnost se, če je izrazimo kot 
vrednost produkta na delavca, ni 
povečala. Izboljšala se je edino 
ekonomičnost poslovanja, kar je 
predvsem rezultat bistvenega re
alnega zmanjšanja zalog in s tem 
angažiranih obratnih sredstev. 
Likvidnost IMP je bila v celot
nem lanskem letu zadovoljiva, 
čeprav je tudi res, da so se krat
koročni likvidnostni presežki, 
tudi zaradi težav z izterjavo de
narja za prodano blago in stori
tve, bistveno zmanjšali. Krediti, 
ki smo jih najemali pri poslovnih 
bankah, so bili v glavnem selek
tivne narave, torej povezani 
predvsem z izvozom.

Kljub relativno poslabšani po
slovni uspešnosti v vsej sestav
ljeni organizaciji imamo v letu

1987 samo eno organizacijo z iz
gubo. To je Tio. Izguba je bila 
pokrita iz rezervnih sredstev, 
delno pa tudi na račun revaloriza
cijskih efektov, torej le knjigo
vodsko. V pripravi je sanacijski 
program. V stalnih poslovnih te
žavah, predvsem huda je nelik
vidnost, se je v lanskem letu na
hajal Ten, ki se je sicer izognil 
izgubi. Kar 14 pa je organizacij, 
ki niso ustvarile nobenega neto 
poslovnega sklada in bi jih zato 
po naši metodologiji morali ozna
čiti kot organizacije z motnjami 
v poslovanju. Napake v obračun
skem sistemu pa seveda postav
ljajo tako označbo pod vprašaj.
V vsakem primeru bo glede na 
poslabšano poslovno situacijo 
v letošnjem letu, potrebno napeti 
vse sile, da te organizacije osta
nejo »nad vodo«.

V letu 1987 je IMP dokončal 
več pomembnih investicij v teh
nološko posodobitev proizvo
denj, začel pa je vrsto novih. Naj
pomembnejši in največji projekt 
je gotovo nova tovarna Avtoma
tike v Ljubljani, ki je bila dokon
čana v rekordnih desetih mesecih 
in omogoča nov kvalitetni skok 
pri proizvodnji regulacijskih na
prav. Investicije so bile zaklju
čene tudi v Montaži Maribor in 
v Iso v Slovenskih Konjicah.
V modernizacijo opreme so zlasti 
veliko investirali v Tio, Klimatu 
in Panoniji. Začeli smo rekon
strukcijo tovarne Čipalke, v teku 
je fazna širitev Klime v Celju, 
s pomočjo sredstev novega raz
vojnega sklada pa smo začeli iz
vajati večje število projektov uva
janja novih izdelkov v Klimatu, 
Livarju, Telekomu in Iku. Raz
veseljivo je, da smo v pospeše
nem tempu uvajali v delo raču
nalnike, predvsem v razvojno 
tehnični sferi, na žalost pa smo 
bili premalo uspešni pri dopol
njevanju merilne in raziskovalne

opreme, pa tudi pri modernizaciji 
naših predstavništev.

Poslovna pričakovanja 
za leto 1988

S poslovnimi rezultati v letu 
1987 v IMP ne moremo biti naj
bolj zadovoljni. Kljub težavam 
pa se na nek način uvrščamo med 
»srečneže«, saj nas še ne prizade
vajo visoke izgube in kronična 
nelikvidnost, kot mnoge druge 
poslovne sisteme, nekoč paradne 
konje našega gospodarstva.

Naša »sreča« je seveda pove
zana z dejstvom, da pri poslovnih 
in razvojnih vprašanjih nismo 
nikdar hodili po lastno mnenje 
k politikom, državi ali bankam, 
da nismo nikoli gradili »velepro- 
jektov« in investirali v politični 
blišč. Obiski IMP-ja veljakom 
tudi danes ne prinašajo posebno 
dobrih političnih točk, zato se nas 
izogibajo, mi pa se lahko bolj 
posvečamo svojemu delu.

Tradicionalno je preko 60 od
stotkov našega poslovanja ve
zano na ogrevanje, prezračeva
nje, klimatizacijo in oskrbo 
z vodo, danes pa se usmerjamo 
zlasti na področje varčevanja 
z energijo, uporabe sekundarnih 
in alternativnih energetskih vi
rov, čiščenja in tehnološke pri
prave vode ter avtomatike. Zao
strovanje energetskih in ekolo
ških problemov nam že danes, še 
bolj pa v prihodnje, nudi možnost 
za primerno količinsko rast, 
hkrati pa pomeni strokovni izziv 
za večja vlaganja v razvojno razi
skovalno delo in za pospeševanje 
inovacij.

IMP ima torej tržno atraktivne 
proizvodne programe, imamo 
sposoben kader in potrebno fi
nančno trdnost in neodvisnost. 
Zato menim, da je pristajanje na 
stagnacijo ali nazadovanje neu
pravičeno in ni vzroka za malo
dušje kljub vsem ukrepom eko
nomske politike. Glavni vzvod 
naše politike vidim v motivaciji 
delavcev za sprostitev ustvarjal
nega potenciala, ki ga na delov
nem mestu dovolj ne izkoristimo.

Cilji, ki si jih postavljamo za 
leto 1988 so izvedeni iz naše sred
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Hoja v prazno
O skrajševanju delovnega časa so v začetku meseca razpravljali na 

svetu Zveze sindikatov Jugoslavije, ker menda ni jasno, kaj se na tem 
Področju v državi dogaja. Do večjih razlik prihaja v pogledih in 
Pristopu. Do leta 1990 naj bi po sklepu ZS Jugoslavije pripravili 
enotna merila za skrajševanje delovnega časa z upoštevanjem eko
nomskih pogojev. Slovenska skupščina je že julija 1986 sprejela 
program za ugotavljanje pogojev in meril skrajševanja delovnega časa. 
Leto dni kasneje pa je bila izdelana metodologija za spremljanje 
Poskusnega skrajševanja delovnega časa. Po tej metodologiji dvakrat 
■etno zbirajo informacije, kijih posredujejo ozdom, ki so se odločili za 
dvoletno poskusno skrajšanje delovnega časa. Večina teh je pričela 
s skrajševanjem delovnega časa januarja 1987. V SRS je poskusno 
^krajšalo delovni čas z 42 na 40 delovnih tedenskih ur 41 kolektivov. 
To je okrog 7 odstotkov vseh zaposlenih ali 50.000 delavcev.

V sklopu vprašanj o krajšem 
delavniku je eno bistvenih, odnos 

pO' med trajanjem dela in produktiv- 
< ni nostjo ter tudi zveza med člove

kom - subjektom in delom (psi- 
tel hosocialni in zdravstveni vidik). 

Praksa je pogosto taka, da se 
v primerih povečanja naročil za 
delovne organizacije, najbolj 
enostavno skrajša rok izgotovitve 
izdelka z delom preko rednega 
delovnega časa. Vendar ta prin
cip, da se s podaljšanim delovnim 
Časom lahko več proizvaja, ni či
sto točen. Raziskave so namreč 
Pokazale, da se s podaljšanim 
delovnim časom lahko naredi ne
kaj več, vendar se produktivnost 
(kot odnos med vloženim delom 
na enoto delovnega časa) nepri
merno zmanjša. Torej do neke 
mere fizični obseg proizvodnje 
s podaljševanjem delovnika (na- 
dure) narašča. Toda samo krajše 

d"| °bdobje. Če bi bil devet ali celo 
’sJ večurni delovnik stalen, bi s tem 
ČI)[ Več izgubili, kot pridobili, ker 
iei Pade splošni nivo storilnosti, 
pol Povprečna količina dela na uro bi 

Se zmanjšala.
Do teh ugotovitev so prišli med 

v°jno, ko so povečevali delovni 
nas, vendar se zaradi tega pro
duktivnost ni zvišala, ampak je 
uPadla. Prišlo je do nasprotnega, 
da je pri skrajševanju delovnega 
dasa začela produktivnost hitro 
naraščati. Tedenska produktiv- 
n°st je bila v tem primeru celo 
Večja, kot pri podaljšanem delov- 
nem času.

Med vzroki je pomembno ne
gativno delovanje utrujenosti, ki 
^Jopnjevano narašča z dolžino 
delovnega časa. Če ni časa, da bi

l.P

se delavec odpočil, prenaša del 
utrujenosti na naslednji dan. Pri
haja do spontanih prekinitev 
dela, gibi so počasnejši in bolj 
nezanesljivi, pozornost je vedno 
slabša, zato s storilnostjo pada 
tudi kvaliteta dela. V zvezi s tem 
se lahko spomnimo tesne zveze 
med trajanjem dela in faktorji 
izpostavljenosti za nesreče pri 
delu. Zato je skrajševanje delov
nega časa najpomembnejše pri 
nevarnih delih (poškodbe, bo
lezni, profesionalna obolenja).

Z daljšanjem delovnega dneva 
pade tudi motivacija. Kljub sti
mulaciji, ostane manj časa za 
osebne potrebe, družino, rekre
acijo itd.

Tudi odnos med predpisanim 
delovnim časom in efektivnim 
delovnim časom igra pomembno 
vlogo. Pogosto se dogaja, da 
efektivni delovni čas ostane ne
spremenjen, kljub podaljšanim 
delovnim časom, ker je človek 
nagnjen k temu, da svojo ener
gijo troši enakomerno glede na 
dolžino delovnega časa. Ker je ta 
energija pri posamezniku pri
bližno konstantna, jo pri daljšem 
delovnem času primemo prila
godi. Zato skrajševanje delov
nega časa velikokrat poveča 
efektivni delovni čas. Pri daljšem 
delovnem času tempo dela torej 
pade. Ta zakonitost ne velja za 
avtomatizirana dela. Prav tako 
ne velja v primerih, ko je podalj
šan delovni čas čez optimalno 
mejo le za krajše obdobje.

Na osnovi raziskav so ugoto
vili, da traja optimalni, oziroma 
najprimernejši delovni teden od

32 do 44 ur. To seveda ne velja 
enako za vsako vrsto dela.

V nekaterih primerih ugotav
ljajo, da bi bil primeren, oziroma 
optimalen šesturni dnevni delov
nik in to pri vseh delih v težkih 
pogojih (visoka temperatura, 
vlaga, prah itd.), pri fizično zelo 
težkih delih, pri tistih, ki zahte
vajo stalno naprezanje čutil ali 
izredno hiter ritem dela, ki ga 
diktira stroj ali značaj dela. Reše
vanje dnevne dolžine delovnega 
časa ne bi smelo biti preveč togo. 
Razmišljati bi morali o tem, da ni 
nujen za vse delavce v delovni 
organizaciji enako dolg delovni 
čas. V tem smislu bi po razisko
valnih rezultatih morala imeti 
težja dela krajši delovni čas, za 
lažja pa bi zadostoval 7 ali 8-urni 
dnevni delovni čas.

Prehod s šestdnevnega na 
petdnevni delovni teden je v ne
katerih državah pomenil skrajša
nje delovnega tedna z 48 na 40 
tedenskih ur, kar je skladno z ra
ziskovalnimi zaključki. Lahko tr
dimo, da se tudi pri nas storilnost 
ne bi znižala, če bi dnevno delali 
do 8 ur. Deseturni delovnik ali 
dnevno delo preko 8 ur ni uteme
ljeno z boljšimi rezultati. Če bi 
uvedli nekatere organizacijske 
ukrepe (boljšo organizacijo dela) 
in spremembe za izboljšanje dis
cipline in druge, kar bi hkrati 
s skrajševanjem delovnega časa 
lažje dosegli, bi lahko upravičeno 
pričakovali večjo storilnost. 
Skratka z uvajanjem krajšega de
lovnika, ki deluje spodbudno, bi 
lažje poiskali in izkoristili tako- 
imenovane notranje rezerve.

Tako razmišljanje potrjujejo 
tudi ugotovitve Zavoda SRS za 
produktivnost, ki zbira informa
cije kolektivov, ki so pri nas po
skusno že skrajšali delovni čas. 
V teh kolektivih skrajšan delovni 
čas v ničemer ni prispeval k slab
šim rezultatom, k temu peljejo 
slabi pogoji gospodarjenja in ne
utemeljene družbeno ekonom
ske odločitve. Tako v teh ozdih 
ugotavljajo, da je v tem času 
krajši delovnik sploh ena redkih 
delovnih spodbud.

Emil Smrekar

Sprememba plana

Imidž je treba utrditi
V 7. številki skupščinskega Po

ročevalca je bil objavljen Predlog 
smernic za dopolnitev in spre
membe dogoročnega in srednje
ročnega plana SRS ter analiza 
pogojev in možnosti za spremi
njanje omenjenih dokumentov. 
Vzroki za predlagane spre
membe so v prepočasnem spre
minjanju in uresničevanju strate
ških nalog in usmeritev. Največje 
zaostajanje je pri prestrukturira
nju gospodarstva, vključevanju 
v mednarodno menjavo, izgrad
nji infrastrukturnih objektov, 
urejanju in varovanju okolja. 
V tem zapisu se bom dotaknil 
povzemanja nekaterih ugotovi
tev in predlaganih sprememb na 
področju energetike in varstva 
okolja, ki se mi zdita za IMP 
najpomembnejši in strateško gle
dano, tudi najbolj zanimivi. 
Hkrati pa je to področje, kjer ima 
IMP že določene tehnološke reši
tve.

Rešitve in sistemi
Dokument je načelno takole 

opredelil premike na področju 
energetike: »Temeljna usmeritev 
je z ekonomskimi in drugimi 
ukrepi zagotoviti trajnost, stabil
nost in kakovost oskrbe ter 
zmanjševanje obremenjenosti 
okolja tudi s približevanjem k ni
čelni rasti porabe primarne ener
gije, kar zahteva bistveno manjšo 
porabo energije na enoto proiz
voda oziroma dohodkovno vi
soko ovrednotenje vložene ener
gije. Zaradi ekoloških razlogov je 
potrebno preusmeriti široko po
trošnjo v večjo porabo plinastih 
in tekočih goriv ter kakovostnega 
premoga.« Iz tega izhaja, daje ob 
proizvodnji dan poudarek tudi 
racionalizaciji energije. V doku
mentu so jasno nakazane možno
sti strukturnih sprememb v na
ložbah, družbenem proizvodu in 
zaposlenosti. Tu je predvideno, 
da bo v dolgoročnem obdobju 
namenjenih 5 odstotkov sredstev 
za gospodarske naložbe za na
ložbe. namenjene za sanacijo 
voda in odpravo žveplovega di
oksida ter varčevanje z energijo. 
Podatek, ki ni zanemarljiv in, ki

ga bomo verjetno glede na jasno 
zastavljena stališča problemske 
konference Ekologija, energija, 
varčevanje tudi spoštovali.

Morda nekoliko provoka
tivno, vendar se mi zdi vseeno 
umestno povzeti, to kar piše o iz
delkih z racionalno rabo ener
gije, skoraj nič pa o izdelkih za 
racionalno rabo energije, kjer pa 
bi bilo verjetno mesto IMP-ja. Pa 
pojdimo po vrsti.«

»V dolgoročnem planu SRS za 
obdobje 1986 - 2000 imamo 
usmeritev, da je potrebno proiz
vajati takšne izdelke, v katere bi 
vgrajevali varčnejše pogonske 
motoije, sodobne regulacijske si
steme in uporabljali za izolacijo 
najboljše izolacijske materiale.

Nekateri proizvajalci gospo
dinjskih aparatov v Sloveniji že 
prilagajo kakovost svojih izdel
kov in s tem smotrno rabo ener
gije zahtevam inozemskih ku
pcev. Kot primer navedimo sozd 
Iskro in sozd Gorenje. V Iskri 
izdelujejo na zahtevo nemške 
firme AEG varčnejše elektromo
torje na podlagi elektronske ko
mutacije in regulacije ter z upo
rabo visokoenergetskih perma
nentnih magnetov, ki nadomeš
čajo vzbujalno navitje. Takšne 
elektromotorje Iskra vgrajuje 
v gospodinjske aparate, tako za 
prodajo na tujem kot domačem 
trgu. V Gorenju so pri proizvod
nji pralnih strojev uvedli varče
valne programe z energijo in var
čevanje z detergentom. Pri plin
skih in električnih štedilnikih so 
dosegli 35-40 odstotni prihranek 
na energiji na podlagi regulacije 
gretja in s kakovostno izolacijo. 
Pri hladilnikih in zamrzovalnikih 
so dosegli znaten prihranek na 
energiji s povečano izolacijo sten 
in z optimiranjem časa vklaplja- 
nja kompresorja. Že v nasled
njem letu bodo pri nekaterih za
mrzovalnih in hladilnih napravah 
nadomestili obstoječi stari PW 
Danphos kompresor z mnogo 
bolj varčnim TL kompresorjem. 
Tako bo na podlagi vseh naštetih 
ukrepov dosežen 15-20 odstotni 
prihranek na energiji pri zmrzo- 
valnikih in hladilnikih.« K temu

njeročne usmeritve. Tako mo
ramo doseči vsaj 5 odstotno rast 
skupne prodaje, kar pa bo zaradi 
očitne recesije doma mogoče do
seči le z večjim prodorom v izvoz 
ter z osvojitvijo nekaterih novih 
tržnih segmentov na domačem 
trgu. Hkrati bo potrebno ob 
ohranitvi realnih osebnih dohod
kov izboljšati donosnost poslova
nja.

Realizacija teh ciljev zahteva 
dopolnitve v poslovni politiki. 
V večji meri se bomo osredotočili 
na trženje, zlasti na nove pro
grame in inženiring sistemov, ki 
nam edini lahko omogoči rast. To 
zahteva pospešena vlaganja 
v razvoj novih izdelkov in storitev 
ter pospešena vlaganja v kadre 
skozi stalno in intenzivno izobra
ževanje.

Drugo pomembno težišče je 
proizvodnja, kjer je osnovni cilj 
zniževanje stroškov ob povečani 
kvaliteti proizvodov in storitev. 
To pomeni manj zaposlenih in 
večje učinke na enoto vloženega 
dela in kapitala.

Tretje ključno področje pa je 
področje organiziranosti in vode
nja na vseh ravneh poslovnega 
sistema. Samo fleksibilnost v pri
lagajanju našega delovanja spre
minjajočim razmeram v okolju 
lahko vodi k večjim uspehom 
v prihodnje. Okostenele organi
zacije in njihova vodstva so obso
jene na propad, zato je znotraj 
našega poslovnega sistema po
trebno ustvariti pogoje za nasta
janje in razvoj novih idej in orga
nizacijskih oblik za njihovo tržno 
realizacijo.

Vizijo našega poslovnega si
stema za prihodnje desetletje vi
dim v rahljanju togih, visoko for
maliziranih strukturnih povezav 
tipa sozd - do - tozd in njihovo 
nadomeščanje s fleksibilnejšo in 
raznovrstnejšo organizacijsko 
strukturo. Naloga sozda je predv
sem v skrbi za strateško alokacijo 
proizvodnih dejavnikov - kapi
tala, dela, tehnološkega znanja in 
podjetniških spretnosti in spo
sobnosti.

dodajmo še povzetek študije, ki 
je naveden v analizi, ki pravi, »da 
je možno brez spremembe proiz
vodnih programov prihraniti od 
10 do preko 35 odstotkov, pov
prečno pa 20 odstotkov porab
ljene energije z naložbami, ki 
bodo vrnile naložbena sredstva 
v manj kot štirih letih pri sedanjih 
cenah energije.« Resda so vse to, 
kar smo povzeli v Predlogu, samo 
primeri, vendar bi se kot tak pri
mer lahko pojavil tudi IMP, ki 
navsezadnje na področju energe
tike pa tudi ekologije nekaj po
meni in na tem gradi oziroma bi 
vsaj moral graditi svoj imidž. Pri 
industrijskih kotlarnah je poleg 
vsega že zapisanega zanimiva 
usmeritev, ki vsepovsod tam, 
kjer so dane možnosti izpostavlja 
oziroma daje prednost prehodu 
na toplarniški način obratovanja. 
Dosedaj jalova energija v plan
skih dokumentih prav tako ni bila 
posebej obravnavana, sedaj pe 
lahko preberemo, da je raci 
onalno rabo električne energija 
možno povečati tudi s kompenza 
cijo jalove energije.' Na osnoi 
izračunov je raba jalove energij 
še vedno prevelika in je za 7 oc 
stoikov večja kot to dovoljuje) 
predpisi. Idealni izhodišči za IM 
(hišne toplotne postaje, komper 
zacijske naprave).

V tem trenutku pa se mi ravn> 
zaradi položaja, v katerem se na 
haja »klasična« dejavnost IMP 
ja, zdi pomembno izhodišče, ki jt 
zapisano v Analizi pogojev ir 
možnosti spreminjanja planski! 
aktov. Tu pravijo, da je možne 
v povprečju zmanjšati porabi 
energije za 20 odstotkov, ki se ob 
upoštevanju sedanjih neugodni! 
razmerij med ceno investicij ir 
ceno energije vrnejo v do 3 letih 
Te naložbe bi bilo možno financi 
rati tudi s tujimi krediti. Zaradi 
pomanjkanja sredstev industrije 
je predlagano, da pri teh nalož
bah sodeluje kot soinvestitor Re
publiška energetska skupnost, ki 
naj bi bila na osnovi tega soudele
žena pri dohodku.

Jasna je tudi ugotovitev, da 
industrija le delno izvaja usmeri
tve plana glede racionalne rabe 
energije, zato so predlagani ne
kateri ukrepi na področju davčne 
politike in zagotavljanje dolgo
ročnih kreditnih sredstev za na
ložbe v te namene.

J. Votck
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Janez Marinko

Pazite na velikost transporta
Vedno veselo razpoložen, od letošnjega marca upokojeni Janez 

Marinko, kije bil 33 let IMP-jevec in ga poznamo po prijetnih dovtipih 
in kot vedno pripravljenega za prijazen pogovor, se je rad odzval 
našemu povabilu na intervju.

V svojem življenju je imel le dve službi, kar ni prav nič »po 
ameriško«, kot je to moderno danes, da ljudje pogosteje menjavajo 
službe. Najprej je bil zaposlen v Litostrojevem sektorju kapitalne 
izgradnje in to v času gradnje Litostroja. V času zaključevanja te 
gradnje pa je prišel v IMP - v takratni Elektrosignal v Parmovo ulico, 
kjer je videl perspektivo za svoj čimvečji doprinos tej firmi.

Kakšnega dela ste se lotili po 
prihodu v Elektrosignal?

»Takoj sem prevzel odgovor
nost za takratne delavnice v Kot
nikovi ulici. To so bili opuščeni 
konjski hlevi nekdanjega trgovca 
Voka. Tu smo organizirali ne
kakšno proizvodnjo manjših raz- 
delilcev električne energije, 
transformatorskih vrat za po
trebe takratne Elektromontaže. 
Pogoji dela so bili zelo skromni in 
skoraj nemogoči, saj smo imeli za 
umivalnico nekdanja napajalna 
konjska korita, namesto vodo
vodnih pip je bila na več mestih 
navrtana cev. V lakirnici smo li- 
čali izdelke z edinim tedaj doseg
ljivim premaznim sredstvom ni- 
trolakom, katerega hlapi so, kot 
je znano, zelo eksplozivni. Kljub 
temu pa smo prostor ogrevali 
z »gašperčkom«, na trdo gorivo 
in še ta je bil brez vrat, pa smo 
vseeno ostali živi.«

Kako ste tedaj delali?
»Spominjam se izdelka ko- 

mandno-upravljalnega pulta, ki 
smo ga izdelali za elektrifikacijo 
transporta za tedaj največji ob
jekt v Jugoslaviji Rudnik Tito 
Banoviči. Segment za segmen
tom smo nosili v nek prostor, jih 
tam sestavljali v celoto - v ome
njeni pult, ga opremili s potrebno 
elektro opremo ter ga pripravili 
za transport. Potem pa naenkrat 
težave, kajti pulta ni bilo moč 
spraviti iz prostora, saj je bil le ta 
prevelik ali pa so bila vrata pre
majhna. Sledila je smešna reši
tev, vendar je bila edina možna: 
podrli smo vrata in steno ter le 
tako lahko odpremili pult.

Iz tega so projektanti, proizva
jalci, transporterji in monterji za 
vse večne čase pridobili nauk: 
.Pazite na velikost transportnih 
enot!1

Vse potrebne materiale - ko
vinske in elektro - so dostavljali 
v proizvodnjo ali na gradbišča, ki 
so bila v Ljubljani ali njeni okolici 
z edinim proizvodnim sredstvom 
triciklom na dve človeški sili: 
eden na sedežu in eden vprežen 
spredaj. Monterji pa so večji del 
materiala zvozili na gradbišča 
z lastnimi bicikli, ali pa tudi 
s službenimi, ki jih je tedaj firma 
že nekaj imela. No, čas je napra
vil svoje. Okoli leta 1960 so se 
delovni pogoji začeli izboljševati 
rredvsem v prostorskem smislu, 
.aj smo nekaj prostorov vzeli 
v najem na Gospodarskem raz
stavišču in v mestni Elektrarni 
v Kotnikovi ulici v Ljubljani.«

Kakšni pa so bili ob takih po
gojih dela rezultati dela?

»Naj povem, da se danes po 28 
Setih ne sramujemo v takratnih 
pogojih izdelanih komandno 
upravljalno signalnih plošč za 
Elektrarno Šoštanj, saj le te še 
danes služijo svojemu namenu 
v enem od največjih slovenskih 
gigantov.

S svojimi izdelki in s tedaj 
skromno tehnologijo smo z na
šimi izdelki nekaj let prednjačili 
pred drugimi jugoslovanskimi 
proizvajalci. Delo v proizvodnji 
je bilo večidel ročno in težko. 
Pločevino smo ravnali z gumija
stimi kladivi, krivili z ročnim kri
vdnim strojem, ki je stal zunaj 
(tudi roke so primrznile na stroj). 
Transport in nakladanje sta bila 
ročna na egipčanski ,horuk‘ na
čin, pri čemer k sreči ni prišlo do 
nesreč.

Z večanjem proizvodnje je bilo 
potrebno ljudem postreči tudi 
z dokumentacijo - čeprav 
skromno. V podjetju sem zato 
organiziral zametke konstrukcij
skega oddelka.«

Kje pa ste potem zasadili lo
pate za pridobitev lastnih fimli
nih boljših prostorov?

»Ker smo imeli nekaj lastnih 
sredstev, nekaj pa kredita, smo 
začeli graditi na takratni Zagreb
ški ulici. Najprej smo postavili 
nekaj (že prej podrtih) vojaških 
barak, v katerih smo skozi pod 
lahko gledali travo, skozi strop 
pa zvezde. Ker sobote tedaj še 
niso bile dela prosti dnevi, smo 
pred koncem delovnega tedna 
postavili vedro vsak v svojem 
prostoru ,za vsak slučaj1. Usluž
benci naše investicijske skupine 
so pripeljali pred vhod barak peči 
na trdo gorivo, dimne cevi, metr
ska polena ter nekaj premoga 
rekoč: ,Da vas ne bo zeblo,1 ter

odšli. Mi pa smo odšli veselo na 
delo. Glede na to, da smo imeli 
dobre volje in entuziazma na pre
tek, smo se lotili vsi vsega dela ne 
glede na izobrazbo in službeni 
položaj.

Vzdušje delavcev v kolektivu 
(tedaj je bilo okoli 350 zaposle
nih) je bilo zelo prijetno in tovari
ško. Vsi smo bili zelo inovativni 
in so vsi od intelektualcev do 
proizvajalcev, ne glede na de
lovni položaj, veliko doprinesli 
k različnim izboljšavam.

Kasneje smo na sedanji Voj
kovi dokončno zgradili lepe pro
izvodne obrate, v katerih so se 
delovni pogoji skoraj v vseh ozi
rih bistveno izboljšali. Povečali 
so se delovni prostori, dostojno 
so uredili sanitarije, uredili druž
beno prehrano, poskrbeli za teh
nično varnost delavcev, moderni
zirali so talni transport, sploh se 
je bistveno olajšalo delo z nekate
rimi tehničnimi pripomočki.«

Združitev Elektrosignala in 
Toplovoda. Kaj seje po njej spre
menilo?

»Prišli so časi, ko se je bilo 
moderno združevati. V občin
skem merilu je bilo naročeno, naj 
se združita dve podjetji z dopol
nilnima dejavnostima za grad
bišče. V tem času sta bili najbolj 
sorodni podjetji Elektrosignal 
z elektro dejavnostjo in Toplo
vod z vodovodno in s toplovodno 
dejavnostjo. Po nekaj medseboj
nih otipavanjih sta se leta 1963 
podjetji dokončno zružili v seda
nji IMP.

Z združitvijo v veliko in močno 
organizacijo pa se je povečala 
interna administracija od načrtov 
do naročilnic, izdajnic, povrat
nic, odpremnic, faktur, reklama
cij in je proizvodno delo vse to 
sprva bolj zavrlo, kot pa pospe
šilo. Posamezniki so se začeli 
skrivati za nekaterimi formularji, 
individualna inovativnost pa je 
bila omejena z nekaterimi uprav
nimi akti.

Z nekaterimi upravnimi posegi 
se je organizacija proizvodnje pa
pirnato res izboljšala, povečal se 
je tudi njen obseg, za dosego 
boljših rezultatov pa so bili po
trebni spet novi neproizvodni ka
dri. Cena za enoto proizvoda je 
rasla, na tržišču smo postajali 
dragi, manj konkurenčni, obseg 
proizvodnje pa se je večal, in smo

tako prišli v »škarje«. Potrebno je 
bilo napraviti nekaj temeljitih re
zov v organizacijskem smislu do 
opustitve nekaterih programov. 
Pri tem pa smo najbrž prepočasi 
mislili na zamenjavo opuščenih 
programov z novimi. Iz navede
nega so sledila obdobja manjše 
ali večje »suše« z delom, kar je 
občasno povzročalo tudi fluktu- 
acijo - včasih tudi dobrih delav
cev.«

Kakšna je bila v tistih časih 
skrb za nove kadre?

»V delavnicah smo imeli vsako 
leto okoli 40 do 50 vajencev, od 
katerih nam je po osipu ostalo le 
15 do 20 dobrih - doma vzgojenih 
delavcev na različnih področjih 
dejavnosti. Sčasoma smo od teh 
najboljše poslali še na dodatno 
šolanje (na najmanj srednje 
šole). No, danes ni več tako. Va
jencev ni več toliko, stika z njimi 
nimamo, prav tako pa na tak 
način tudi ne črpamo več dobrih 
- doma vzgojenih - kadrov.

Sploh opažam, da kadrovska 
politika ne igra svoje vloge in da 
je njeno delovanje predvsem pra
vočasno zagotavljanje internih 
pravnih aktov.«

Kako pa se je razvijalo v IMP 
družbenopolitično delo? Ste se 
v to delo tudi vi vključevali?

»V prvih letih je bilo družbeno 
politično delo uperjemo v dve 
smeri: sindikat je skrbel več kot 
samo za ozimnico, saj je delavce 
celoletno oskrboval z moko, 
s tekstilom, z obutvijo, s kurjavo 
in podobno.

Politično delo (partijsko) pa je 
bilo predvsem usmeijeno v štu
dij.

Nekajkrat sem bil predsednik 
delavskega sveta oziroma sprva 
upravnega odbora. V teh organih 
je bilo prijetno delati, saj je bilo 
sklepov malo, skoraj vsi pa so bili 
vedno realizirani. Sklepi so se 
v glavnem nanašali na elemente 
izboljšanja dejavnosti podjetja 
z močnim poudarkom na izbolj
šanju družbenega standarda po
sameznih delavcev.

V prostem času, včasih pa tudi 
malo med službo, sem organiziral 
z drugimi sindikalnimi delavci 
nekatera športna tekmovanja, ki 
so se jih IMP delavci zelo radi 
udeleževali. Uspehov ni manj
kalo, kar dokazujejo številna 
ohranjena priznanja, žal preveč 
zaprašena v vitrinah.«

Tovariš Marinko se rad poh
vali, daje menda edini sodeloval 
na vseh zimskih športnih igrah 
IMP, pa še tudi zadnja leta, ko je 
bil Abraham že nekaj časa za 
njim.

Kakšna je bila nekdaj v IMP-ju 
skrb za delavce? „

»V tistih časih je delavec veliko 
pomenil - mnogo več kot danes, 
saj so zanj skrbeli vse od delov
nega mesta do eventualnih težav 
v zasebnem življenju. Delavci so 
si od leta 1955 do 1970 zelo želeli 
ustvariti osebni standard. Tega 
pa so dosegali z velikimi napori in 
to z delom v tovarni, ne pa pri 
raznih šušmaijih zunaj rednega 
delovnega časa. Delali so pogod
beno, pri čemer sta jih obvezo
vala poleg kvalitete tudi količina 
dela in rok, za kar so prejeli 
ustrezno plačilo in ni bilo malo 
takih, ki so prejeli »v kuverti« 
mnogo več, kot njihovi vodje, kar 
je tudi pravilno, saj je tedaj res 
veljalo načelo .za več dela večje 
plačilo’.«

Janez Marinko je dobil nekaj 
IMP priznanj in sicer za delo 
v sindikatu in za delo na področju 
samoupravljanja.

In kakšen je njegov upokojeni- 
ški vsakdanjih?

Drži se upokojeniškega poz
drava: »Drugič - nimam časa.« 
Še vedno se ukvarja z ornitolo
gi j o - to je z označevanjem ptic, 
z vzrejo in vzgojo psov španjelov. 
Goji pa tudi še konjičke tako 
smučanje kot tudi planinarjenje.

Marija Primc

Energetska zakonodaja

Kje sta trg in demokracija?
Slovenska skupščina je na svojem zasedanju v mesecu marcu razpravljala 

o osnutku zakona o energetskem gospodarstvu in ga zavrnila. Zavrnitev je bila 
bolj posledica nestrinjanja delegatov z nekaterimi predlaganimi organizacij
skimi rešitvami. Sam zakon pa ni tako nepomemben dokument tudi za IMP, ki 
se ukvarja z energetiko in ekologijo. Na račun naše zakonodaje, oziroma 
njenega spoštovanja ali nespoštovanja je veliko rečenega. Vendar izkušnje iz 
primerjalnih študij ureditve energetike v zakonodaji razvitih držav kažejo, daje 
ta vplivala na uveljavljanje novih racionalnih programov zunaj monopola 
energetskega gospodarstva. S tem namenom objavljamo na tem mestu del 
intervjuja s profesorjem dr. Mihom TOMŠIČEM z Inštituta Jožef Stefan, ki si 
ves čas prizadeva za uveljavitev racionalne rabe energije in uveljavitev alterna
tivnega energetskega programa.

Pred nami je nov osnutek zakona 
o energetskem gospodarstvu, ki bi 
glede na to, kar smo do sedaj pove
dali, pa tudi glede na izhodišča pro
blemske konference, ki zahtevajo 
približanje ničelni energetski rasti, 
moral radikalno spremeniti sedanje 
odnose na področju energetike. Kaj 
nam ponuja?

»V sedaj veljavnem zakonu, ki je 
organiziral odločanje po svoji podobi 
v obliki treh republiških energetskih 
skupnosti, je bil povsem razbit vpliv 
porabnikov na celovito energetsko 
politiko. Predlagana ena republiška 
energetska skupnost je gotovo boljša. 
Predlagane so tudi druge organizacij
ske spremembe, ključnega preobrata 
pa ni zaslediti. Že definiranje po
dročja na samem začetku ne daje 
velikega upanja. Energije še zmeraj 
nismo definirali kot blaga potrebnega 
za to in to, ki pa ima določene poseb
nosti. Povedati je treba, da osnutek 
ne omogoča alternativnih rešitev, 
vendar jih tudi ne definira in uzako
nja. Osnovna značilnost zakona je, da 
komite za energetiko in s tem država 
prevzema nase več odgovornosti za 
izvajanje energetske politike. Komite 
bo organiziral strokovne službe za 
interesno skupnost, ki naj bi bila 
v prihodnje ena. dajal bo celo vrsto 
soglasij za tarifni sistem, cene in ener
getska soglasja. Nekaj dobrega je že 
v tem, da imamo za vse odgovorno 
vlado, vendar je vprašljivo, če se na ta 
način vključujemo v Jugoslavijo ali 
v Evropo. Združili smo Petrol in Istra 
Benz, tudi ves promet s premogom je 
pod kapo naših premogovnikov oz. 
kombinatov, s tem so se te organiza
cije okrepile, nastali pa so tudi novi 
monopoli. Ob tej centralizaciji pa se 
zastavlja vprašanje, ali je to pot 
v tržno gospodarstvo in demokra
cijo.«

Krepitev administrativne moči ne 
pomeni pozitivne rešitve, čeprav se 
sedaj kaže kot pozitivna, vendar se bo 
pozneje vmila kot bumerang. V bi
stvu to pomeni eno blokado več pri 
uveljavljanju optimalnih rešitev.

»Glede na rečeno in glede na večjo 
moč komiteja za energetiko bo ener
getski minister prevzel tudi večjo od
govornost za izvajanje programskih 
usmeritev konference SZDL. Toda 
bojim se, da pri nastajanju zakona ni 
bila uporabljena moč javnega mne
nja, na osnovi katerega je prišlo do 
usmeritev SZDL. S to politično 
močjo bi lahko uveljavili izrecna do
ločila, ki jih sedaj zakonska formula
cija dopušča glede izrabe alternativ
nih energetskih virov (industrijskih, 
lokalnih in krajevnih elektrarn) ni 
ničesar zaukazano. Pri energetskih 
soglasjih tudi ni jasno zapisano, da so 
ekonomsko planska kategorija, ki 
odraža investicijske stroške, piše le, 
da energetska soglasja so. Komite 
lahko uveljavi določeno politiko, ni 
pa nujno, da jo. ali pa jo bo uveljavil 
s težavo.«
6000 MW soglasij

Ta konfuznost in neuzakonitev 
ekonomskega dela sklepov konfe
rence spet pušča odprt prostor prej 
omenjenemu monopolu EGS, ki bo 
v procesu odločanja lahko spet izsilje
val in vsiljeval neracionalne rešitve. 
S prenosom pristojnosti na oblast na
mreč v bistvu ne vzpostavljamo nad
zornega mehanizma. Vseeno gre pri 
tem za dva monopola, katerih medse
bojni odnosi temeljijo na določenem 
konsenzu. Hkrati pa imata glede na 
monopolni položaj možnost izsiljeva
nja pri porabnikih, kar sta do sedaj 
izrabljala. Z vključitvijo ali uzakoni
tvijo javnosti pa se ta odnos kar naen
krat spremeni. Morda je to vidik za 
takšno konfuznost pri opredelitvi za
konskih izhodišč?

»Verjetno bo to držalo. Če se povr
nem h konferenci, je bil na tej z ljud
skim konsenzom predlagan mehani
zem za dosego ciljev. Tega zakon 
izrecno ne vključuje, čeprav ga, kot 
sem omenil, tudi ne prepoveduje, 
zato je stvar izvršnega sveta, v ko
likšni meri jih bo spoštoval. Žal je 
tako, če se dogovarjajo porabniki in 
izvajalci, tretjega, recimo splošnega 
ljudskega interesa, ni. Če se dogovo
rijo porabniki energije in izvajalci, 
kot so se v primeru Mure, tu splošni 
in skupni interes, recimo varovanje 
okolja, ni zastopan. Ta interes je pri
merno zastopan le v skupščini, vsaj 
načeloma. Torej je treba to natanč
neje zapisati v zakon in ne prepuščati 
komitejem in energetskim skupno
stim. Primer energetskih soglasij bi 
morali v tem zakonu jasno določiti. 
Ta bi morala skozi ceno nositi po
kritje naložbe za energetske objekte, 
ki so potrebni za zagotavljanje prik
ljučne moči Tak pristop bi jih opre
delil kot tržno kategorijo. Poleg tega

je treba zapisati, da ne sme biti sogla
sij več kot je dejanske energetske 
zmogljivosti elektrarn. Sedaj imamo 
izdanih za 6000 MW zmogljivosti so
glasij, razpolagamo pa z 2000 MW. 
Že ta primer kaže. da v konkretnih 
pogajanjih izvajalec in porabnik naci
onalni interes poriva ob stran.«

Očitno je veliko energije name
njene organizaciji v smislu delitve pri
stojnosti, konferenčni program pa 
skorajda pomeni zadovoljitev neke 
formalnosti, mimo katere se ne da. 
Kako doseči vsebinsko opredelitev 
zakona namesto tako toge opredeli
tve?

»Se enkrat poudarjam, da osnutek 
zakona ne preprečuje smotrnega rav
nanja. Dogajalo se bo to, da bo vlada 
morda kljub dobrim namenom mo
rala popuščati pod pritiski izvajalcev 
in porabnikov. Osnovna težava je 
v tem, da smo šli v te spremembe 
premalo pripravljeni. Še danes ne 
premoremo primerjalne študije 
(pravne, sociološke in tehnične) 
o tem, kako so podobne probleme 
rešili drugje v Evropi in Ameriki. 
Obdelan imamo primer iz ZDA, kjer 
imajo izredno pozitivno zakonodajo, 
ki je povzročila razcvet alternativnih 
virov. Hkrati pa ne naročajo več jedr
skih elektrarn. V ZDA so v zvezni 
zakon zapisali zelo konkretno dolo
čilo, ki elektrogospodarstva obve
zuje, da morajo odkupovati elek
trično energijo po ceni, ki je enaka 
najvišjim stroškom proizvodnje v nji
hovih elektrarnah. To je razumljivo, 
ker bo vsak nov vir razbremenil naj
prej najdražjo elektrarno. Elektrogo- 
spodrastvo take rešitve ni sprejelo in 
se je pritožilo na vrhovno sodišče in 
po 4 letih leta 1982 tožbo celo dobilo. 
Toda senat je razsodbo zavrnil z argu
mentom. da so mislili prav tako, kot 
je pisalo v zakonu. Ta primer kaže, da 
splošna stališča o racionalni rabi ne 
pomenijo nič brez konkretnega dolo
čila. Prav tako se je dogajalo v ZDA; 
dokler pravi spor ni bil razrešen in 
senat ni potrdil omenjenega določila 
v zakonu, se alternativno pridobiva
nje energije ni razcvetelo. Primer nas 
opozarja na to, kako pomembna je 
pravna varnost.«

Premog leži na deponijah
Tako toga opredelitev dopušča 

tudi izredne manipulacije znotraj si
stema. Znano je, da so pred dvema 
letoma vodne elektrarne obratovale 
pod svojimi zmogljivostmi, čeprav za 
to ni bilo razlogov. Namesto teh pa so 
s polno zmogljivostjo obratovale 
termo in jedrska elektrarna, čeprav 
to ni bilo potrebno.

»Tudi letos je ta nevarnost velika, 
ker premog leži na deponijah. S tem 
se odpira še drug problem in sicer TE 
Trbovlje II. To je odločitev, kjer 
bomo naredili napako. Znano je, da 
je trboveljski premog dvakrat dražji 
od svetovnega. Poleg ekološkega, se 
s tem objektom odpirajo tudi socialna 
vprašanja. V tem trenutku je treba 
najeti mlado delovno silo, ki jo bo 
potrebno čez dobrih 20 let, ko pre
moga ne bo več. prekvalificirati. Ob 
tem se zastavlja še vprašanje velikosti 
in alternativnih projektov za to loka
cijo. Sedaj so si zamislili objekt 
z močjo 200 MW, ki ga deklarirajo 
kot toplarno. Toplarniški del je se
veda minimalen. Spet metanje peska 
v oči. Zadostno količino toplote bi 
lahko dobili iz toplarne s 50 MW 
močjo. Taka elektrarna bi lahko 
imela kotel na zvrtinčeno plast. Ti 
kotli so ekološko izredno ugodni, 
hkrati pa bi elektrarna služila kot 
prototipna naprava za tehnološki raz
voj. ki ga sedaj zastavljajo EMO. IBE 
in Strojna fakulteta v Ljubljani.«

Jedrska energija - ne hvala!
Konferenca Ekologija, energija, 

varčevanje je postavila s svojimi pro
gramskimi cilji energetsko alterna
tivo. Iz opozicijske vloge morajo za
govorniki nove usmeritve preiti v ak
tivno konstruktivno vlogo. Kako to 
uresničiti?

»Ne glede na sedanje okoliščine se 
nova usmeritev uveljavlja. Pridobiti 
si je potrebno možnosti za izvedbo, 
ker drugače si še zmeraj v opoziciji. 
Vzpostavlja se pozitiven odnos z re
publiško energetsko skupnostjo in 
s Komitejem za energetiko. Spreje
majo nalogo, da se približamo ničelni 
energetski rasti in podpirajo prizade
vanja v tej smeri. Eden izmed potreb
nih korakov je temeljita študija za 
ugotovitev dejanskih možnosti za 
boljše pretvarjanje primarne ener
gije. Tu mislim med drugim na indu
strijske energetske in krajevne elek
trarne in toplarne pa tudi na druge 
možnosti zmanjševanja izgub npr.

kompenzacije jalove energije. Sedaj 
izkoriščamo le 4 odstotke te energija 
Povprečje za Evropo je 9 odstotkov 
Italija. Francija in Nemčija jo izkoriŠ- 
čajo od 12 do 15 odstotkov. Če pri
demo na 10 odstotkov, kar je povsefl1 
realno, je to 200 do 300 MW. Poleg 
ekonomske upravičenosti imajo te 
elektrarne dobre ekološke lastnosti 
in pokrivajo vršne obremenitve zlasti 
pozimi. Obratujejo na čista goriva in 
predstavljajo izredno nizek naložbeni 
strošek. Če primerjamo Savo in Muro 
z industrijskimi elektrarnami, le te 
zaradi pomanjkanja vode pozimi iz; 
padejo. V tem kritičnem času pa tudi 
na energijo iz ostalih delov Jugosla
vije ne moremo računati. Zato so 
potrebne alternative.

Gotovo to ni jedrska elektrarna, 
ker je ta neustrezna za pokrivanje 
vršnih obremenitev. Sicer smo v de
cembru in januarju prebrali nekaj pri
spevkov, kjer so se zaradi ekonomič
nosti spotikali ob stališča konference, 
ki naj bi bila zgrešena in s tem naj bi 
bila narejena gospodarska škoda. Po
lemika je potekala v zvezi s shranje
vanjem odpadkov. Vendar sta eko; 
nomsko pomembnejši dve drugi 
stvari: prvič, navajanje tuje ocene je 
nerealno, ker ta ne upošteva cene 
kapitala po nizkih obrestnih merah, 
kar seveda pocenjuje naložbo. Dru; 
gič, niso upoštevali cene kapitala pri 
nas doma, ki je realno vzeto, visoka 
Hkrati je v ocenah predvideno 6000 
ur obratovanja letno, torej pokriva
nje osnovne obremenitve, ne pa vrš
nih. Žal je premalo znana študija, ki 
jo je EGS pripravila o optimalizaciji 
objektov in je pokazala, da jedrska 
elektrarna ni primerna niti nujno po
trebna.«
Kako do ničelne rasti?

»Še vedno, kot pred letom ob kon
ferenci SZDL, je to tudi edina rešitev 
naše energetske in razvojne enačbe. 
Podatki, pridobljeni s študijo medna
rodne banke, ki kažejo, da slovenska 
industrija lahko prihrani povprečno 
20 odstotkov energije (najbolj pesi
mistično vsaj 10 odstotkov), še vedno 
držijo. Večinoma pa je ta »potenci
alni energetski vir« še neizrabljen, 
enako tudi kredit svetovne banke za 
te namene v višini 90 milijonov dolar
jev. Poraba energije ne sme naraščati 
z družbenim proizvodom. Če prihra
nimo teh 20 odstotkov, se bomo vsaj 
okoli leta 2000 približali ničelni rast' 
energije, tudi če bomo družbeni pro
izvod povečali za tretjino.«

J. Votek

ISO

Kaj je naše 
okno 
v svet

»Iso je izključno vezan na investi
cije v državi in na uspeh IMP-jeveg* 
Inženiringa na tujih trgih. Dejstvo, d« 
je investicijska politika v Jugoslaviji 
skorajda zamrla, pomeni ob celi vrsti 
tovrstnih proizvajalcev strahovit kon
kurenčni boj na tržišču. Naša delovne 
organizacija Iso v Slovenskih Konji
cah z veliko težavo zagotavlja dokaj 
normalno proizvodnjo (februar, ma
rec), medtem ko je letošnje poslovne 
leto pričela skorajda brez prenosa 
posla iz minulega leta (1987). Z anga
žiranjem vsega razpoložljivega kadra 
za trg, ji je delno uspelo zapolniti 
proizvodnjo, kar pa pomeni sunko
vite obremenitve v proizvodnji in 
s tem tudi večje stroške na eni strani, 
na drugi pa stalne zamude plačil ku
pcev. Le tako se še tista ustvaijen* 
akumulacija na proizvodu razvred
noti skozi vrednost zakasnelega pla
čila. Posebno problematična je izter
java meničnih in drugih obresti, vse 
večje pa so tudi družbene dajatve, ki 
jih zahteva naša družba od gospodar
stva, kot da v gospodarstvu delamo in 
poslujemo brez vsakih problemov,' 
pokritizira Isov direktor Kračun. 
»Boli spoznanje, da bomo morali 
z ustvarjenim dinarjem najprej razmi
šljati, kako bomo ustvarili dinar in 
pol, šele potem pa se pričeli pogovar
jati o tem, kako bomo dinar in po* 
razdelili na vse potrebne in nepo
trebne družbene namene - nepo
trebne predvsem tiste, za katere 
bomo vsi v tej družbeni skupnosti 
pripravljeni s svojim delom ustvariti 
dinar in pol.

Zaradi kroničnega pomanjkanja 
del v investicijski dejavnosti tudi Iso 
ni imun za vzporedne probleme, ki se 
pojavljajo - to so predvsem visoki 
stroški poslovanja, likvidnostna pro
blematika in predvsem negotovost 
pri nadaljnjem gospodarjenju.

»Zato pri nas v Isu smatramo,« je 
dejal Kračun, »da moramo čimveč 
kadra usmeriti na trg, da bomo čim
manj boleče premagovali težave. Me
nim pa, da bi se morala precej pove
čati skrb celotnega IMP-ja za uspeh 
posameznih ozdov.

Pri tem mislim predvsem na M»r; 
keting, ki bi moral vložiti precej vet 
konkretnih aktivnosti za pridobite1' 
posla in ne operirati samo s tezo'
»Smo vaše okno v svet.« M.P-
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Cene letovanja za leto 1988

Razporedi izmen

predsezona 

10. 6. do 2. 7.

Vojsko

Fiesa 
Veli Lošinj 
Vojsko

Otroci od 2. do 7. leta 

Velika planina

glavna sezona
2. 7. do 12. 7.

12. 7. do 22. 7.
22. 7. do 1.8.

1. 8. do 11. 8.
11.8. do 21. 8.
21.8. do 31.8.

1.11. 1988 do 31. 3. 1989

Ekonomska cena 
v sezoni
22.000 din + tur. tak. 
22.000 din + tur. tak.
22.000 din + tur. tak.

16.000 din

(dnevna hišica 10.000 din).

posezona 

31. 8. do 20. 9.

izven sezone
17.000 din + tur. tak. 
17.000 din + tur. tak. 
17.000 din + tur. tak.

13.500 din

Cene letovanja so ekonomske, dejansko ceno pa bodo določile delovne organizacije same 
na osnovi višine regresov, ki jih bodo namenile za letovanje.

V času prvomajskih praznikov se pripravlja odprtje doma v Fiesi, ki pa je odvisno od 
povpraševanja. Če bo zasedenih najmanj 10 sob, bo dom odprt od torka 26. 4. do 
vključno torka 3.5.1988. Cena dnevnega penziona stane 18.000 din za odrasle, 14.000 din 
za otroke. Prijavite se lahko pri Jožici Hren, sozd IMF, Titova 37, Ljubljana, tel. (061) 
314-957.

Op. V Fiesi je možno letovanje 7, 10 ali 14 dni!

SOZD IMF, o.sol.o.
Industrijska montažna podjetja, 
61000 LJUBLJANA, Titova 37 
POČITNIŠKA SKUPNOST ROK ZA PRIJAVO 10. 5. 1988

Šotor

Kultura in humanizem
Akcija, pomoč pri nakupu aparata za pregled poroznosti kosti, ki jo je 

v sodelovanju s Cankarjevo založbo iz Ljubljane organiziralo kulturno umetni
ško društvo Šotor IMP, je v javnosti vzbudilo veliko pozornosti. Novinarske 
hiše so se zanimale predvsem zato, kdo je avtor te akcije in kdo je investitor 
celotnega projekta.

V vseh občilih javnega obveščanja 
se začetni stavki ponavljajo. Kul
turno umetniško društvo IMP je v so
delovanju s C. Z. pripravilo zanimiv 
idejni projekt, kako naj bi Klinič
nemu centru pomagali pri nakupu 
aparata za pregled poroznosti kosti, 
ki ga nujno potrebujejo za preven
tivna zdravljenja. Ker so zlomi kosti 
pogostejši predvsem pri ženskah 
v njihovem srednjem in poznejšem 
življenjskem obdobju, je bila ta ugo
tovitev osnovni vir pri graditvi celot
nega projekta. Posvetili so ga v celoti 
ženskam in njihovemu prazniku 8. 
marcu.

Analize, ki sojih izdelali na podlagi 
anket, so pokazale, da si večina 
predvsem mlajših ljudi povsem na
robe razlaga pomen omenjenega 
praznika. Rosa Luxemburg je bila za 
glavnino izprašanih uganka. Veliko 
besed pa je bilo izrečenih glede sta
rostnih skupin, ki bi še smele prazno
vati 8. marec. Veliko je bilo modro
vanja, da je ta praznik predvsem 
praznik moškega spola in da je v tej 
obliki brez pomena. Podobna anketa 
je bila opravljena tudi v ozdih, kjer so 
se avtorji zanimali, kakšna darila ali 
način praznovanja posvečajo sindi
kati svojim sodelavkam ob njihovem 
prazniku.

Večina sindikatov, ki so del sred
stev namenjali za obdaritev sodelavk, 
se je v preteklosti preprosto odločalo 
za brezosebna darila: brisače, pred
pasnike ali darilne bone.

Veliko žensk se je takega darila 
sramovalo, veliko pa jih je po pravici 
povedalo, da so za ta bon kupile kavo 
ali cigarete in jim je vrednost bona 
pomenila le dodatni OD v mesecu 
marcu. Namesto komentarja citi
ramo del pisma, ki ga je ob dnevu 
žena v reviji JANA napisala neka 
bralka, ki je preko časopisov zvedela 
za akcijo Šotora. Prepis: Povedati 
vam moram, da z denarnimi boni, ki

Nagradni kviz
PRAVILA:

1. Kviza se lahko udeležijo delavci, upokojenci in štipendisti sozda IMP.
2. Vsak lahko v vsakem kolu sodeluje samo z enim nagradnim kupo

nom.
3. Velja samo originalni kupon iz Glasnika.
4. Kupon lahko oddaste v poseben nabiralnik v uredništvu Glasnika ali 

ga pošljete po pošti.
5. Zadnji rok za oddajo kupona jedo 1. v mesecu; za delavce oddaljenih 

tozdov, upokojencev, štipendiste velja tudi datum poštnega žiga.
6. V finalnem žrebanju bodo upoštevani vsi pravilno izpolnjeni kuponi

iz vseh kol. —
7. Med izžrebance bomo razdelili tri nagrade v višini 30.000 dinarjev.
8. Kviz bo trajal 6 kol. Glavna nagrada, za katero se potegujejo udele

ženci kviza v vseh šestih kolih, je vikend paket za 2 osebi na Vojskem.
VPRAŠANJA

1. IMP je ob štiridesetletnici prvič podelil Zlati znak IMP. Napišite, 
kdo so dobitniki Zlatega znaka!

2. Na fotografiji je izdelek ene naših DO. Napišite, za kateri izdelek 
gre. IMP je še vedno edini proizvajalec teh naprav.

3. Tudi v letošnjem letu so bile organizirane Zimske športne igre 
delavcev sozda IMP. Napišite, kdaj in kje so potekale!

Pravilni odgovori iz prejšnjega kola:
1. 13. februar 1947, Kranj
2. Ljubljana, trasa ob Trgu osvoboditve, DO Promont
3. 21. januar 1987
V 5. kolu so bili izžrebani:
1. Matjan Rakovec, Klima montaža, 1. nagrada
2. Peter Vertelj, Klima montaža, 2. nagrada
3. Milan Bernik, Črpalke, 3. nagrada

NAGRADNI KUPON: 6. KOLO

Panonija

Panonijini servisetji iz vse Jugosla
vije so bili v enoletnem obdobju že 
drugič na dvodnevnem praktičnem 
usposabljanju v Panonijinem servisu.

V proizvodnji so si ogledali stroje 
Becker in predvsem sestavljanje teh 
strojev.

frku

Janez Lapoša, delavec Panonije je 
svoj odhod v pokoj proslavil s svojimi 
delovnimi tovariši pri Kroškem 
brodu pri Muri. Delavci so mu v dar 
kupili uro. Njegove odhodnice v po
koj se je udeležil tudi direktor Kme
tijske mehanizacije Stanko Kovačič, 
ki mu je izročil omenjeno darilo ter 
mu zaželel še mnogo zdravih let.

Frku

Razpis
Komisija za delovna razmetja 
TOZD »Inženiring«
Titova 37 - Ljubljana

vabi k sodelovanju

3 samostojne kaikulante
(1 za strojno in 2 za elektro 
področje)

Prednost pri izbiri bodo imeli 
kandidati s končano srednješol
sko izobrazbo in z ustreznimi de
lovnimi izkušnjami, kandidirajo 
pa lahko tudi delavci z izkušnjami 
na montaži, z vpisom v 4. letnik 
Srednje šole ustrezne smeri, kate
rim nudimo v primeru izbire mož
nost nadaljnjega šolanja oz. izo
braževanja na PC, ki se pri delu 
uporablja.
Prosimo, da vloge čimpreje po
sredujete na zgoraj navedeni na
slov.

nam jih je namenil sindikat, nisem 
bila nikoli zadovoljna. Od tovrstnih 
daril mi ni ostalo nič drugega kot 
grenki spomini na dejstvo, da je sindi
kat opravil le grobo formalnost z naj
manjšim naporom. Omenjena akcija 
Cankarjeve založbe pa me je razvese
lila. Vesela sem, da se je nekdo domi
slil tega ter prazniku žena namenil 
lepo in koristno pozornost. Zame 
osebno je ta akcija čudovito zami
šljena. Pobudnikom ideje bi se rada 
zahvalila za ta pomembni korak 
v preobrazbi dojemanja tega praz
nika.

Zaradi neštetih dogajanj, ki so 
praznik žena iz leta v leto bolj siroma
šile in mu jemale zgodovinsko pri
dobljeni pomen, se je KUD Šotor 
odločil, da mu bo skušal povrniti 
pravi pomen, ki naj bi se združil 
v pridobitvi omenjenega aparata.

Teoretično je bila ideja izredno 
enostavno zamišljena. Nakup stroja 
naj bi se opravil tako, da bi se del 
vrednosti daril, ki bi jih sindikati na
menili za obdaritev žensk, odvajal 
Kliničnemu centru ne glede na to, kje 
bi se nakup izvršil.

Takšno dogovarjanje pa je takoj 
pokazalo, da v tej vlogi, ko ima 
glavno besedo ponudba in povpraše
vanje. ideje na ta način ni mogoče 
izvesti. Iskali so novo rešitev in ugo
tovili, da pa je zastavljeni cilj možno 
doseči z vsakim artiklom, ki ima ceno 
in tržno vrednost. Odločili so se, da 
bodo akcijo izvajali le na podlagi ta
kega artikla, ki ima lahko poleg upo
rabne vrednosti tudi kulturno.

Za pomoč so prosili Cankarjevo 
založbo in IMP iz Ljubljane.

Po temeljitem razgovoru in prego
varjanju, da v tem primeru ne gre za 
potrošniški odnos, so akcijo z več 
tedensko zamudo pričeli izvajati in 
delo Šotora je bilo s tem v glavnem 
zaključeno.

Sindikatom so predlagali, naj sode
lavkam za njihov praznik podarijo 
knjižno darilo. Del vrednosti pa bodo 
v njihovem imenu odvajali Klinič
nemu centru, za nakup omenjenega 
aparata.

Da bi imelo knjižno darilo tudi 
osebno vrednost in spomin na marec 
1988, so jih v založbi opremili tudi 
s posvetilom Kliničnega centra. Po
datki, ki so jih zbrali zastopniki Can
karjeve založbe, kažejo, da so ozdi 
takšno delovanje in organizirano ak
cijo v celoti podprle. Resne kritike pa 
so bile na omejitev roka, ki so ga 
zaključili s 27. 1. 88 tako, da več kot 
polovica vseh slovenskih ozdov ni 
bilo pravočasno obveščenih o poteku 
akcije.

Podjetja, kot so: LESNINA, SLO
VENIJALES, JUGOBANKA in 
druga so izvajalcem in avtorjem ideje 
predlagala, naj z akcijo nadaljujejo 
skozi vse leto.

Omenjena podjetja bodo zaradi 
njihovega pristopa k realizaciji ideje 
in velike moralne podpore, ki so jo 
pokazali pri razvoju sodelovanja kul
ture in produkcije, predlagali za 
javno priznanje.

V Lesnini so takoj doumeli, da je 
takšno sodelovanje ozdov na nevtral
nem področju, kot je kultura in preo
brazba miselnosti, izrednega pomena 
za družbo in njenega potrošnika.

To področje je v prvem pomenu 
besede križišče, kjer se srečujejo ozdi 
z visoko stopnjo produktivnosti in 
osebne kulture. V Iskri so nam pre
prosto povedali. Takšno sodelovanje 
ozdov, kjer tržni odnos med produ
centi in kupci ustvarja skupno druž
beno vrednost, ki je v korist nepozna
nega, bo imel v prihodnosti še po
membno vlogo. Pri Slovenijalesu pa 
so poudarjali, da je ideja predvsem 
zanimiva zaradi organiziranosti in do
seganja ciljev preko kupoprodajnih 
odnosov.

Društvo Šotor, vseh možnosti, ki 
so jih razvijala visoko produktivna 
podjetja v začetni ideji ni predvide
valo. Razvoj dogodkov in mnenja 
novinarjev pa so Sotorovce obvezali, 
da morajo začeto akcijo peljati na
prej.

Sodelovanje ozdov na specifičnem 
nivoju bo v prihodnosti dobilo neslu- 
tene razsežnosti. VEZI DO 
ZDRAVJA SO LAHKO TUDI 
VEZI MED OZD, ki jih neprestano 
ločuje konkurenca in trg. KUD Šotor 
nas je prosil, naj se v njihovem imenu 
zahvalimo vsem ozdom, ki so akcijo 
podprli. Enako pa se zahvaljujejo za 
pomoč in njihovo delo novinarjem:

Alenki Bibič iz uredništva JANA, 
Darji Dolenc iz Radia, Ivu Štraklu 
z RTV, Liljani Djerič z Dela, Feriju 
Žerdinu iz Gospodarskega vesnika in 
novinarju Jožetu Volfandu, ki je Šo
toru dal tudi ime.

Angelca Mokorel

Izobraževalni center

4. stopnja
IMP-jev Izobraževalni center je 

lani v sodelovanju z domžalsko sred
nje Kovinarsko in usnjarsko šolo or
ganiziral triletno šolanje za obliko
valca kovin za četrto zahtevnostno 
stopnjo. Pogoji za vpis so bili uspešno 
zaključena osnovna šola, pa tri leta 
delovnih izkušenj v poklicu, za kate
rega se želi izobraževati.

Šolanje obsega 240 ur predavanj za 
L letnik, 220 ur za 2. letnik ter 210 ur 
za 3. letnik. Učenci obiskujejo preda
vanja, ki so v Ikovih prostorih po 
zaključku delovnega časa ob pone
deljkih, sredah in četrtkih. Šolajoči 
delavci zdaj že zaključujejo tretji let
nik, do zaključka jih čaka le še nekaj 
izpitov za tretji letnik.

Iz Ika se je v to triletno šolanje 
vpisalo 22 delavcev in sicer 6 iz Skipa, 
11 iz tozda Črpalke, 4 delavci iz Itaka 
in le en delavec iz Avtomatike. Naj
bolj vztrajni so delavci iz tozda čr
palke in Skipovci, ki redno obiskujejo 
predavanja in so dosegli lepe učne 
uspehe. Nekaj jih je »vrglo puško 
v koruzo« že v prvem letniku, neka
teri pa so izstopili v drugem letniku.

Tovrstno izpopolnjevanje je precej 
zahtevno in dolgotrajno ter zahteva 
ogromno truda vsakega delavca, pri 
tem pa se pojavlja vprašanje prave 
motivacije. Delavci imajo nekatere 
ugodnosti, ki jim jih daje ozd (plačilo 
šolnine, prosti dnevi). Da se pa po
kaže smisel takega izobraževanja in 
da se prav vrednoti izobrazba, da ne 
gre ob tem le za materialno pridobi
tev (višji OD), je potrebno tem delav
cem poiskati ustrezno delo. Tu gre za 
kombinacijo praktičnih izkušenj in 
znanja.

Tina Meznarič

V Murski Soboti je bila prvič na dvodnevnem obisku delegacija Audija iz ZR 
Nemčije. Drugi dan obiska je prišla tudi v Panonijo. Direktor Panonije Emil 
Zelko je gostom pokazal proizvodnjo sejalnic Becker in tudi ostale dele 
proizvodnje. S to zahodno nemško firmo so se začeli pogovori o začetnem 
sodelovanju oziroma o vključevanju v kooperacijo Audija, Panonije in sarajev
skega Tasa. Panonija se vključuje v mednarodno poslovno sodelovanje, saj je 
bilo 28 % lanske celotne realizacije dosežene z izvozom. frk„

Zahvale
Sodelavcem DO Klimat se iskreno zahvaljujem za izkazano spoštova

nje in pozornost ob smrti moje drage mame.
Jože Javornik

Ob boleči izgubi očeta, se iskreno zahvaljujem vsem sodelavcem DO 
EM za izrečena sožalja in darovano cvetje. Posebno se zahvaljujem 
vsem, ki ste ga spremili na njegovi zadnji poti.

Janez Krevel

Ob smrti mojega očeta se iskreno zahvaljujem OOS DO TEN in 
sodelavcem za darovano cvetje in izraze sožalja. Posebej pa se zahvalju
jem vsem, ki ste očeta pospremili na njegovi zadnji poti.

Stane Košak

Za izkazano sočustvovanje ob smrti mojega očeta ter prelepo cvetje 
- se vam v imenu svoje družine, kot tudi v svojem imenu iskreno 
zahvaljujem.

Matjan Juršič

Ob boleči izgubi najine drage mame se iskreno zahvaljujeva OOS OV 
za podaijeno cvetje in sodelavcem za spremstvo na njeni zadnji poti.

Andrej Dolničar
Marija Tonin

Ob smrti mojega očeta Franca Žiberta se zahvaljujem OOZS DO 
TEN za darovano cvetje ter sodelavcem kadrovsko-splošnega sektorja, 
ki so očeta spremili na zadnji poti in mi izrekli sožalje.

Še enkrt iskrena hvala.
Kristina Žagar



IMP GLASNIK, STRAN 8 APRIL 1988

PRIJAVA ZA LETOVANJE 
V POČITNIŠKEM DOMU

Podpisani.........................................................................................................................zaposlen v DS oz.

TOZD..............................................................................................................................................................

odleta.............................. stanujoč v .........................................................................................................

se prijavljam za letovanje v počitniškem domu:

1........................................................................................................ v času od............ do

............................................................................................................................. v času od........... do

3............................................................................................................................v času od........... do

Razen mene bodo letovali člani moje družine:

Leto roj. Sorodstveno Zaposlen v IMP
Priimek in ime za otroke razmerje________ DA — NE

» 1.

2.

3.

4.

Če glede na razpoložljive kapacitete v navedenem času ne bo mogoče rezervirati prostora, sem 
.pripravljal po vašem obvestilu spremeniti čas letovanja.
S to prijavo se obvezujem, da bom dopust v domu koristil v navedenem času, oziroma ga bom 
v primeru objektivnih zadržkov odpovedal vsaj 14 dni pred predvidenim časom koriščenja, v 
nasprotnem primeru pa se obvezujem počitniški skupnosti poravnati vso škodo, ki bi nastala 
zaradi moje nepravočasne odpovedi. Prav tako se obvezujem, da bom obveznosti poravnal ob 
prvem naslednjem izplačilu OD, oziroma se mi te lahko odtegnejo od osebnih dohodkov.

V........................................... dne.........................  1988

(lastnoročni podpis)

Izpolnjene prijavnice bodo sprejemale kadrovske službe Od 15. 4. 1988 do 30. 4. 1988 
Prijav po telefonu in tudi pomanjkljivo izpolnjenih pisnih prijav strokovna služba počitniške skupnosti 
ne bo upoštevala.

SOZD IMP, o. sol. o. 
Industrijska montažna podjetja 
61000 LJUBLJANA, Titova 37 
POČITNIŠKA SKUPNOST

Tov.

DO, TOZD, DS

Potrjujem prejem vaše prijave za letovanje v počitniškem domu. Glede na vaše želje in razpolož
ljive kapacitete smo vašo prijavo upoštevali za čas

od..........do...........  1988

v počitniškem domu........... .................................

Prosimo, da gornjo razporeditev upoštevate. Za primer, da se z njo ne strinjate, pa vas prosimo, 
da se oglasite v kadrovski službi vaše DO oz. TOZD. Najmanj 7 dni pred odhodom na dopust 
dvignite napotnico v kadrovski službi vaše DO oz. TOZD.

V Ljubljani..............................1988

za počitniško skupnost

IZVLEČEK IZ PRAVILNIKA O POČITNIŠKI SKUPNOSTI SOZD IMP

Člen 34. —Storitve počitniških domov imajo pravico uživati:
1. člani delovnega kolektiva
2. družinski člani pod 1. in osebe, ki jih te vzdržujejo
3. upokojenci
— za člane družine se šteje: žena, mož, otroci, starši in posvojenci

Člen 35. —Doba koriščenja počitniškega doma traja za vsakega koristnika in njegove družinske 
člane 10 dni v koledarskem letu

Člen 36. —Prednost pri letovanju v počitniških domovih imajo vsi člani kolektiva s šoloobveznimi 
otroki, dalje člani kolektiva, ki v preteklih letih niso letovali v počitniških domovih IMP 
in končno tuji gostje, če so kapacitete preste, vendar plačajo polno plansko ekonomsko 
ceno.

Tretji del
IMP-jevi planinci so 2. aprila prehodili tretji del poti spominov NOB občine 

Domžale od Trojan do Radomelj. To je najdaljši del poti, ki so jo napravili 
v enem zamahu, čeprav je po voznem redu nekaj več kot 10 ur hoje. Možnih je 
nekaj sestopov v dolino pred koncem poti, vendar se ne splača, ker so preveč 
oddaljeni. Planince vedno najbolj zanima vreme. Napoved ni bila najbolj 
obetavna, pa vendar se je zbralo kar precej planincev na ljubljanski avtobusni 
postaji s ciljem, da se odpravijo na pohod. Vodja te poti je bil Leon Lavrič. 
Čeprav resnega obraza, se je z njega bralo zadovoljstvo. Še sprevodnik je 
pokazal vesel obraz, ko smo mu napolnili avtobus, pa čeprav samo do Trojan. 
Nekaj pa je le padlo v blagajno.

Pot. ki pelje po dolini ob potoku 
Eolska, smo začeli na Trojanah. Ves 
čas je pot peljala po gozdu, da so bili 
razgledi slabi. Za nami je bilo že 
dobro uro hoda, ko smo prispeli na 
planino Lipovec, kjer je planšarija. 
Planina v tem času, ko še ni paše, 
sameva. Ustavili smo se le toliko, da 
smo si ogledali okolico, potem pa 
krenili dalje. Še vedno smo se vijuga
sto vzpenjali v gozd. Po skoraj dvein- 
polurni hoji smo prišli pod vrh Šipek, 
kjer je spominsko obeležje in naša 
prva točka. Pomnik nas spominja, da 
je bila na tem kraju 6. avgusta 1943. 
leta ustanovljena VI. SNOUB Slavko 
Šlander. V dokaz prehojene poti smo 
v dnevnike odtisnili kontrolni žig in se 
usmerili proti vasi Gabrje, od koder 
nas je dobra vozna cesta vodila skozi 
vas Selce in pripeljala v vas Češnjice.

Na osnovni šoli je spominska plošča, 
posvečena padlim vaščanom in žr
tvam fašističnega nasilja. V hiši pri 
Osredkarju pa smo- v dokaz preho
jene poti pritisnili drugi žig v dnevnik.

Vasi, skozi katere smo hodili, da 
smo prišli v Trnovče in naprej, nič več 
ne spominjajo na zaostalost. Vse hiše 
so obnovljene, še več hiš pa je zgraje
nih na novo. Pred hišami so avtomo
bili, traktorji in drugi kmetijski stroji.

Najbolj so posodobljena gospodarska 
poslopja, iz česar je mogoče sklepati, 
da je ljudem glavni vir dohodka živi
noreja. Celotno območje se imenuje 
Zlato polje. kjer je bilo med NOB 
veliko domačij iz zaselkov požganih, 
zato tu skoraj ni moč opaziti starih 
hiš. Ljudje so tu delovni. V gozdovih 
je bilo slišati pesem motornih žag, na 
poljih pa so brneli traktorji. Ljudem 
je v velik ponos asfaltna cesta, ki jih je 
trdneje povezala s svetom.

V Trnovčah smo pritisnili že tretji 
žig, ko je bilo za nami že debelih pet 
ur hoje. Nekoliko dalj časa smo se 
ustavili pri kmetiji Jazbec, ki je komaj 
15 minut oddaljena od Lukove bol
nice, kjer je bila naša četrta točka. Tu 
smo nekaj pojedli iz nahrbtnika, saj je 
bila v želodcih že skoraj pajčevina. 
Ivan pa je preizkusil še gospodarjevo 
harmoniko in ugotovil, da ima lep 
glas.

Bolnišnico z uradnim imenom Tri
glav ali partizansko Lukovo bolnico, 
ki jo je vodil Jože Pirš-Luka, sedaj 
predstavlja le maketa. Spominja nas 
na grozljive žrtve bolnice, ko je oku
pator uničil vse, kar je bilo živega, 
bolnico pa zažgal. Do tragičnega do
godka je prišlo zaradi izdajalske roke.

Iz bolnice do Kolovca nas je vodila 
zelo slaba pot. Sreča je bila le, da nam 
je bilo vreme naklonjeno, saj bi sicer 
gazili blato do kolen. V Kolovcu smo 
si ogledali grad, ki je bil leta 1943 
požgan, da se vanj ni mogel naseliti 
okupator. Grad ni bil obnovljen in so 
danes le še njegove razvaline.

Po slabih 30 minutah hoje skozi 
gozd smo prišli do pete točke naše 
poti na Rudniku. Lepo urejen in 
oskrbovan spomenik spominja, da so 
v začetku januarja leta 1945 tu padli 
borci in politični aktivisti kamniškega 
okrožja. Tu smo odtisnili v dnevnike 
žig in odšli proti zadnji točki v Ra
domlje. Z Rudnika v Radomlje je 
asfaltna cesta. Le eno uro hoda po 
asfaltu nas je dodobra utrudilo. Tekla 
je deseta ura poti, ko smo se ustavili 
na zadnji točki. Na kraju Križarjevih 
smrečic se nahaja spomenik vstaje, ki 
spominja na zborno mesto radomelj
ske bojne skupine, ki je od tod odšla 
v noči 27. julija 1941 v oboroženi boj.

Tu smo odtisnili še šesti žig in zad
nji na tem pohodu.

Ob razhajanju smo si zaželeli 
srečno in na svidenje 23. aprila letos, 
ko bomo obiskali še zadnje tri točke 
v okolici Ljubljane in tako zaključili 
»Pot spominov občine Domžale.«

ZDRAVKO NASTRAN

ZAHVALA

Ob smrti mojega očeta Alojza 
Štrusa se iskreno zahvaljujem 
sodelavcem Delovne skup
nosti sozda za izraženo so-' 
žalje, darovano cvetje in 
spremstvo na njegovi Zadnji 

poti.

Obvestila 
PD IMP

Planinci PD IMP Ljubljana, ki 
se jim lahko pridružijo tudi neč
lani, se bodo 7. maja letos ob 7. 
uri zbrali pri spominskem SIDRU 
na trgu Osvoboditve. Od tu bodo 
odšli na pot »Ob žici okupirane 
Ljubljane.« Vodil jih bo Robert 
Kastelic. Vabljeni!

8. maja pa se bodo planinci PD 
IMP Ljubljana podali na zadnji 
zimski pohod v sezoni 87/88 na 
Blegoš. Zbirališče bo na ljubljan
ski avtobusni postaji na peronu št. 
29. Odhod avtobusa v Škofjo 
Loko bo ob 6. uri 20. minut. 
Vodila bosta Robert Kastelic in 
Rihard Hribar.

ZDRAVKO NASTRAN

Opravičilo
Zaradi obilice gradiva v tej šte

vilki Glasnika nismo mogli obja
viti vsega gradiva - to je nadalje
vanje potopisa in planinskih pri
spevkov. Vse to pa boste lahko 
prebrali v majski številki Glas
nika.

Uredništvo

Izžrebani reševalci
Pravilna rešitev nagradne kri

žanke v marčni številki Glasnika 
IMP: smešnež, potrata. Jože, gig, 
semantika, Kamnik. Ibar, Ivo, 
nart, Oslo, Ruanda, stepa, šnjur, 
KR, lome, ime, opera, kvas, Dor
nik, rast, aga, samo, mrk, tram
vaj, asti, topilo, skiro, rimar, ka- 
kao, Irena.

Za pravilne rešitve križank 
v marčni številki Glasnika so bili 
izžrebani:

1. Križan Stanislav, - Klima 
montaža, (7.000 din)

2. Mirko Bončina, Kočevar
jeva 8. 62000 Maribor (5.000 din)

3. Marjan Rakovec, Klima 
montaža, (3.000 din)
Nagradni natečaj:

Pravilne rešitve pošljite na na
slov IMP Glasnik, Ljubljana, Li- 
kozarjeva 6. Rešitve pošljite do L 
maja.

Med izžrebance bomo razdelili 
tri nagrade v višini 15.000 dinar
jev.
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